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 ارزش افزوده 
معادن مهم است

انتظ��ار ما از معدنی ها این اس��ت که مواد خام 
صادر نکنند و بیشتر بر تنوع تولید و رشد فرآوری 
متمرکز شوند تا بتوانند ارزش افزوده بیشتری به 

ارمغان آورند. 
هرچند فعالان معدنی در سیاست ها بر فرآوری 
م��واد معدنی تمرک��ز دارند اما لازم اس��ت بیش  
از پیش بر این مهم پافش��اری کنند تا به رش��د 
اقتصادی و رونق صادرات دست یابیم. خوشبختانه 
امروز ایرانی ها فناوری فرآوری مواد معدنی را در 
اختیار دارند و می توانند با تکیه  بر دانش داخلی و 
به کمک استارت آ پ ها توان خود را ارتقا دهند؛ به  
ای��ن  ترتیب پیام ما به معدنکاران تمرکز بر تلاش 
خس��تگی ناپذیرتر و تولید بیشتر است.  برخی از 
عوارض ۲۵ درصدی ص��ادرات مواد خام معدنی 
گله  دارند و این را در تضاد با فعالیت های معدنی 
می دانند اما باید گفت که براساس قانون این رقم 
برای م��واد معدنی خام و ب��اارزش افزوده پایین  
در نظر گرفته  ش��ده اس��ت. هدف اصلی از اعمال 
این عوارض دوری از خام فروش��ی اس��ت. ضمن 
اینکه این عوارض از صنعت فولاد کشور حمایت 
می کن��د چراکه اگر این عوارض تعیین نمی ش��د 
این صنعت با مش��کلات اساس��ی روبه رو می شد. 
معدن��کاران بای��د بدانن��د وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت وظیفه حمایت از صنای��ع و معادن را 
برعهده دارد و در همین راستا هم گام برمی دارد؛ 
به  این  ترتیب زمان��ی که عوارض ۲۵ درصدی را 
وضع کردیم این مسئله را مورد توجه قرار دادیم 
که باید عوارض کنس��انتره، گندله و س��نگ آهن 
ب��ا یکدیگ��ر متفاوت باش��د.  در هر ص��ورت اگر 
معدنی ها مش��کلاتی دارند می توانند با وزارتخانه 
در ارتباط باشند. میز خدمت ما هر یکشنبه برای 
ملاقات عمومی با تمامی معدنکاران آماده است. 

خیز »کچاد« برای رشد
در تحلی��ل نموداری نماد کچاد ش��اهد ش��روع 
حرکت صعودی هس��تیم. به گزارش بورس امروز، 
میر وحید مقیمی اصل، کارش��ناس بازار س��رمایه 
عنوان کرد: ش��رکت چادرملو با نماد کچاد ازجمله 
شرکت های معتبر و بسیار خوشنام بورسی است که 
همیشه جذابیت فوق العاده ای برای سرمایه گذارانی 
که به دنبال س��هام بنیادی خوب با بازدهی بالا در 
میان مدت و بلندمدت هس��تند، داشته و دارد. این 
شرایط بنیادی ایده آل و وضعیت مطلوب تکنیکی 
آن می توان��د به اقبال بازار به این نماد کمک کند. 
در تحلی��ل نموداری نماد ش��اهد ش��روع حرکت 
صعودی هستیم که هدف آن بازه قیمتی ۱۲۷۰۰ 

تا ۱۳۰۰۰ ریال است.

شناسایی بهترین معدن 
خاک کائولن کشور در گناباد

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی از شناسایی بهترین معدن خاک کائولن کشور 
در گناباد خبر داد. به گزارش تسنیم،  محمدرضا مس 
فروش در گناباد اظهارکرد: گناباد به لحاظ تخصصی 
ب��ا ظرفیت های��ی که دارد حداق��ل در حوزه معدن و 
صنایع معدنی به اس��تحقاق خودش نرسیده و فاصله 
ج��دی با وضعیت مطلوب دارد. وی افزود: با توجه به 
اینکه گناباد از خیلی از ش��هرهای دیگر شاخصه های 
آن بالاتر اس��ت ولی در حوزه معدن و صنایع معدنی 
به حق خودش نرسیده و باید کاری بیشتری در این 
حوزه صورت بگیرد. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراس��ان رضوی با اش��اره به دلایل محتلف 
ای��ن عق��ب  افتادگی اظهار کرد: دلیل آن این اس��ت 
که بایس��تی دولت برنامه برای تقویت شرایط حاضر 
داشته باش��د و دلیل دیگر آن بخش خصوصی است 
ک��ه بتوان��د از اضلاع مختلف س��رمایه گذاری کند و 
بتوان��د زنجی��ره تولید را انجام و کار را در بازار داخلی 
و خارج��ی تقوی��ت کند که در این صورت اس��ت که 
قدرت بیش��تری پیدا می کند و دولت هم باید بس��تر 

را فراهم کند.
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باتوجه به مش��اهده پلنگ در منطقه سنگان خواف و برای 
محافظت از این گونه حیوانی، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خراس��ان رض��وی از توقف فعالیت های غیرضروری و ش��بانه 

مجموعه معادن سنگان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیس��ت 
خراسان رضوی، تورج همتی درباره مشاهده یک قلاده پلنگ 
در محدوده معادن س��نگان خواف اظه��ار کرد: این مجموعه 
معدنی در حاشیه محدوده زیستگاهی و قلمرو پلنگ، در حال 
فعالیت است و مش��اهده این گربه سان باشکوه در آن منطقه 

دور از انتظار نیست.
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت خراس��ان رض��وی افزود: 

کارشناس��ان اداره نظ��ارت بر امور حیات وحش اس��تان پس 
از دریاف��ت گزارش مش��اهده پلن��گ، به اتف��اق محیط بانان 
شهرس��تان خواف به منظور پایش ش��بانه ب��ه محل محدوده 
معادن س��نگان خواف مراجعه و با بررسی مسیرهای محتمل 

تردد پلنگ، قفس استاندارد زنده گیری را مستقر کردند.
وی ضمن اش��اره به اینکه توصیه های لازم در زمینه توجه 
به زیس��تگاه و قلمرو پلنگ، رعایت جوانب احتیاط، تجهیزات 
انف��رادی و س��ایر پیش بینی های لازم در نشس��تی با حضور 
مسئولان و کارشناسان واحدهای معدنی مستقر در محدوده 
یادش��ده انجام و مورد تاکید قرار گرفته، گفت: کارشناس��ان 
مس��تقر در محل پس از 4 مرحله پای��ش محدوده، پلنگ را 

دوباره در محل مشاهده و از آن تصویربرداری کردند.
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت خراسان رضوی بیان کرد: 
در نشس��ت های گوناگون با مس��ئولان واحدهای بهداش��ت، 
ایمنی و محیط زیس��ت واحدهای صنعت��ی و معدنی منطقه، 
توقف فعالیت ش��بانه معادنی که محل تردد پلنگ مش��خص 

شده است تا پایان زمستان مورد توافق قرار گرفت.
وی ادامه داد: مقرر شد از حضور غیرضروری افراد غیرمرتبط 
جلوگیری و تجهیزات انفرادی همچون شوکر، افشانه و اشعه 
لیزر برای حفاظت ش��خصی محیط بانان و کارکنان معدن در 
اختیار آنها قرار گیرد. گفتنی اس��ت چندی پیش راننده یک 
بیل مکانیکی که در معادن سنگان خواف مشغول کار بود این 

پلنگ را مشاهده می کند و ضمن فیلمبرداری از آن، مراتب را 
به اداره کل حفاظت محیط زیست استان نیز اطلاع می دهد.

مدیرعامل منطق��ه ویژه اقتصادی لام��رد اعلام کرد که 
همزمان با تس��ت گرم آلومینیوم جنوب و در آستانه افتتاح 
ای��ن صنعت، با رفع موانع، نیروگاه خورش��یدی نیز در این 

منطقه مستقر خواهد شد.
به گزارش ایسنا، فریدون فدایی دولت مدیرعامل منطقه 
وی��ژه اقتصادی لام��رد در بازدید جمعی از کارشناس��ان و 
خبرن��گاران از منطق��ه ویژه اقتصادی لام��رد، افزود: پروژه 
نی��روگاه خورش��یدی ۱۰ مگاوات��ی لام��رد در زمین��ی به 
مساحت ۲۰ هکتار توسط بخش خصوصی در حال احداث 
بود اما وقفه ای برای انتقال پنل های خورش��یدی حادث و 

مانع شد که این نیروگاه تکمیل شود.

فدای��ی دول��ت با بیان اینک��ه پنل های خورش��یدی این 
نیروگاه مراح��ل ترخیص از گمرک ش��هید رجایی را طی 
می کن��د، گف��ت: پیش بینی می ش��ود که تا پایان امس��ال 
نص��ب پنل و عملیات راه اندازی انجام ش��ده و این نیروگاه 
خورشیدی به شبکه متصل ش��ود. او ادامه داد: با توجه به 
اطمینان س��رمایه گذار به حمایت از سوی مدیریت منطقه، 
تقاضای طرح توس��عه ارائه شده که در بازه زمانی مشخص 
زمینی به مس��احت ۱۰ هکتار در مجاورت این طرح آماده 

واگذاری است.
فدای��ی دول��ت ادام��ه داد: باتوج��ه ب��ه فراه��م ب��ودن 
زیرساخت های س��رمایه گذاری، شرایط مناسب برای خرید 

برق و ش��رایط مناس��ب جغرافیایی و اقلیم��ی این منطقه 
ویژه از نظر تابش خورش��ید و دردس��ترس بودن گاز و آب 
برای احداث نیروگاه ها نیز زمینه برای فعالیت ش��رکت ها و 

هلدینگ های مطرح در تولید برق و انرژی فراهم است.
مدیرعام��ل منطقه وی��ژه اقتصادی لام��رد همچنین از 
پیگی��ری احداث پس��ت اختصاصی تامین ب��رق در منطقه 
وی��ژه لامرد خبر داد و گفت: برای احداث پس��ت های برق 
۲۳۰، ۱۳۲ و ۲۰ کیلوول��ت در ای��ن منطق��ه با س��ازمان 
ایمیدرو و وزارت نیرو نشس��ت ها و مذاکراتی انجام ش��ده 
که در ص��ورت تامین اعتبار و اخذ مجوزهای لازم، اجرایی 
می ش��ود؛ این اقدام نقش بس��زایی در تامی��ن برق دوران 

 بهره ب��رداری صنای��ع مختلف در این کان��ون مهم صنعتی 
دارد.

وی یادآور ش��د که سرمایه گذار و مجری احداث نیروگاه 
خورشیدی، ش��رکت مهندسی توس��عه پتروفرآیند کرخه 
اس��ت که ب��رای عملیاتی ک��ردن این پروژه ح��دود ۱۸۵ 
میلیارد ریال س��رمایه گذاری ریالی و ح��دود ۵.۵ میلیون 

یورو سرمایه گذاری ارزی انجام داده است.
فدایی دولت اضافه کرد: این نیروگاه خورش��یدی شامل 
حدود ۳۲ هزار پنل خورش��یدی ۳۲۰ واتی ش��ارپ، 4۰۰ 
اینورت��ر ۲۵ کیل��ووات Fronious اس��ت و ۸۰ درص��د 

پیشرفت فیزیکی دارد.

توقف فعالیت های شبانه معادن سنگان برای حفظ پلنگ

استقرار نیروگاه خورشیدی در منطقه ویژه لامرد 

یک دلار از هر ۳ دلار، از معدن و صنایع معدنی تامین می شود 
رئیس هیات عامل ایمیدرو در نخستین نشست مدیران روابط عمومی معدن و صنایع معدنی مطرح کرد: 

اصفهان -راعی: با ممیزی از واحدهای مختلف تولیدی 
شامل پشتیبانی فنی مش��تریان، تروپروسس، دفتر فنی 
نورد گرم، کنترل کیفی نورد گرم و آزمایش��گاه محصول، 
گواهینامه گرید A تولید محصولات دریایی به ش��رکت 

فولاد مبارکه اختصاص یافت.
به گزارش روزگار معدن از اصفهان، سعید نقیه با اشاره 
ب��ه این موضوع عن��وان کرد: ورق ه��ای دریایی از جمله 
محصولات نورد گرم هستند که بیشتر با عرض های بالای 
۱۵۰۰ میلی متر و ضخامت  بالای ۵ میلی متر در س��اخت 

کشتی ها کاربرد دارند.

 مدی��ر متال��ورژی و کنت��رل کیفی��ت ف��ولاد مبارکه 
درب��اره اهمی��ت اخ��ذ ای��ن گواهینام��ه تصری��ح کرد: 
داش��تن گواهینامه تولید ورق های دریای��ی از الزام های 
بس��یار مهم برای تولیدکنندگان این قبیل ورق هاس��ت 
زی��را تمامی کش��تی هایی که ب��رای ت��ردد و فعالیت در 
آب ه��ای بین الملل��ی س��اخته می ش��وند، از نظر جنس 
 و کیفی��ت بدن��ه بای��د مطاب��ق ب��ا اس��تانداردهای لازم

 باشند.
وی خاطرنش��ان کرد: موسس��ه رده بندی آس��یا یکی 
از موسس��ه های م��ورد تایی��د س��ازمان جهان��ی بنادر و 

دریانوردی است و به نیابت از آن سازمان، گواهینامه های 
قانونی برای تردد ایمن ش��ناورها و صنایع مرتبط به آنها 
را صادر می کن��د. مدیر متالورژی و کنترل کیفیت فولاد 
مبارک��ه با اش��اره به اینک��ه گواهینامه مرب��وط به تولید 
ورق ه��ای دریای��ی در ۵ گری��د A، B، C، D، E صادر 
می شود، تصریح کرد: باتوجه به کیفیت بالای محصولات 
ف��ولاد مبارکه در فرآیند این ارزیاب��ی، بالاترین گرید به 

محصولات فولاد این شرکت اختصاص یافت. 
وی در پای��ان اظهار ک��رد: با دریافت ای��ن گواهینامه 
ف��ولاد مبارکه مجوز فروش ورق های فولادی ویژه صنایع 

کشتی سازی و سازه های دریایی را کسب کرد و ازاین پس 
می تواند س��فارش مش��تریان این قبیل محصولات را در 

برنامه تولید شرکت ثبت کند.

ارائه بالاترین گواهینامه تولید ورق های دریایی به فولاد مبارکه
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 گروه معدن: 
گروه معدن:  بخش معدن و صنایع معدنی امروز در 
حال خدمات رسانی به سایر بخش های اقتصاد کشور 
اس��ت به طوری که از هر ۳ دلار ارز کش��ور، یک دلار 
از این حوزه تامین می شود. چنین پدیده ای در قالب 
همکاری بدنه حاکمیتی، ش��رکت ها و بانک مرکزی 
ایجاد شده است و اکنون نیازمندیم روابط عمومی ها 
نیز چنین همگرایی برای انعکاس دستاوردها داشته 
باش��ند.  به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و 
نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدنی ای��ران )ایمیدرو(، 
خ��داداد غریب پور در نخس��تین گردهمایی مدیران 
روابط عموم��ی ایمی��درو و ش��رکت های معدن��ی و 
صنایع معدن��ی ب��ا تاکی��د بر ای��ن امر، خاطرنش��ان 
ک��رد: کارگروه کنترل مدیریت توانس��ته همگرایی و 
همراستایی ملی در این حوزه ایجاد کند که پیش از 
این چنین انس��جامی نداش��ت.  وی با تاکید بر اینکه 
رواب��ط عمومی ها نیز پیرو این همراس��تایی ش��وند، 
افزود: یکی از تصمیم های این کارگروه، هدایت سود 
انباش��ته شرکت ها به توسعه و سرمایه گذاری است و 
این س��بب شده آینده معدن و صنایع معدنی روشن 
و درخش��ان باشد.  رئیس هیات عامل ایمیدرو ادامه 
داد: ف��ولاد مبارکه به زودی با رس��یدن به س��رمایه 
۲۱ه��زار میلیارد تومانی از بزرگ ترین هلدینگ بازار 
بورس )پتروش��یمی خلیج فارس( س��بقت می گیرد. 
پ��س از فولاد مبارکه، ش��رکت های مس، چادرملو و 
گل گهر هم افزایش س��رمایه خواهند داشت.  رئیس 
هیات عامل ایمیدرو با اش��اره ب��ه اینکه حفظ توازن 
و همگرای��ی به ان��دازه ایج��اد آن، ارزش دارد، ادامه 
داد: روابط عمومی ش��رکت های این بخش، سیس��تم 
چندرسانه ای را در اطلاع رسانی ها با تمرکز بیشتری 
به پیش برند تا مدیران بالادستی نیز به ارائه اطلاعات 
و دس��تاوردهای بیش��تر ترغیب ش��وند.  وی نبود یا 
ضعف اطلاع رسانی را به سود این حوزه و حتی کشور 
ندانست و تصریح کرد: اطلاع رسانی ها باید به موقع و 
هوش��مندانه انجام شود تا مخاطب و جامعه نسبت به 
تغییرات و اثرگذاری این بخش آگاهی بیشتری پیدا 
کنن��د.  غریب پور در س��خنانش از اقدام ها و عملکرد 
حس��ین منصوری، مدیریت پیش��ین روابط عمومی 
ایمیدرو، قدردانی و اظهار امیدواری کرد که برنامه ها 
و اقدام های روابط عمومی در دوره محمد سپهر، مدیر 
جدی��د روابط عمومی این س��ازمان نیز با نگاهی نو و 
تعامل س��ازنده پیاده  ش��وند.  وی به اهمیت ارتباط 
دو س��ویه روابط عمومی ها با جامعه پرداخت و افزود: 
بخش روابط عمومی نیز با هدف آگاه س��ازی و ارتباط 
بیش��تر با م��ردم، نیاز به تدوین و اجرای اس��تراتژی 
در راس��تای همراس��تایی و همگرایی و برای تحقق 
مناف��ع ملی دارد.  وی با بیان اینکه هر نشس��ت این 

بخ��ش می تواند به میزبانی یکی از ش��رکت ها انجام 
ش��ود، افزود: تدوین برنامه های س��ال ۹۹ و مشخص 
کردن ش��اخص های رشد و موفقیت روابط عمومی ها 
می تواند گامی در راس��تای هم افزایی و همکاری های 
نزدیک شرکت های این حوزه باشد. غریب پور، ایجاد 
همگرایی و همراس��تایی را یکی از دشوارترین کارها 
دانست و اظهارکرد: ایمیدرو –به عنوان سازمان راهبر 
و محوری- هر بتواند امور حاکمیتی خود را منسجم تر 
و قوی تر هدایت کند، مجموعه شرکت های معدنی و 
صنایع معدنی نیز قدرت افزون تری در پیشبرد اهداف 

و برنامه ها دارند. 
اولویت تعامل با رسانه ها باشد  �

مدیر روابط عمومی ایمی��درو در ادامه گفت: روابط 
عمومی ه��ا بای��د ظرفیت های بزرگ بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی را منعکس کنن��د و اولویت آنها، تعامل 
با رسانه ها و همچنین ذی نفعان و سازمان های مرتبط 
باشد.  محمد سپهر در نخس��تین گردهمایی مدیران 
روابط عموم��ی ایمی��درو و بنگاه های بخ��ش معدن و 
صنایع معدن��ی ضمن بی��ان این مطل��ب، اظهارکرد: 

در یک س��ال گذش��ته باوجود اعم��ال دو دوره تحریم 
بی سابقه علیه بخش معدن و صنایع معدنی، اما بیشتر 
شاخص های تولید و صادرات این بخش صعودی بوده 
که حاکی از روند درس��ت این حوزه اس��ت.  وی در این 
برنام��ه که با حضور معاون وزی��ر و رئیس هیات عامل 
ایمیدرو و مدیران روابط عمومی ش��رکت های معدنی 
و صنایع معدن��ی برگزار ش��د، ادام��ه داد: مجموع کل 
اکتش��افات ایمیدرو از س��ال ۸۱ ت��ا ۹۷، حدود ۲۵۰ 
هزار کیلومترمربع بود اما در یک س��ال گذشته، 4۰۰ 
هزار کیلومترمربع، عملیات اکتشافی جدید آغاز شده 
اس��ت. در کنار آن، فعال کردن واحدهای معدنی راکد 
و کمک به تولید، بود که این روند توس��عه ای ایمیدرو، 
مورد تحس��ین و تقدیر مدیران ارشد نظام قرار گرفته 
است.  مدیر روابط عمومی ایمیدرو با اشاره به اختصاص 
۲۰ درصدی صادرات غیرنفتی کش��ور به حوزه معدن 
و صنایع معدن��ی اختصاص و اش��تغال ۱۰ هزار نفری 
امس��ال در این ح��وزه، گفت: با این حال، متناس��ب با 
جایگاه این بخش در تولید، اش��تغال، توسعه اجتماعی 
و صادرات کش��ور، نتوانسته ایم دس��تاوردهای خود را 

اطلاع رس��انی کنیم.  وی ادام��ه داد: به عنوان مثال، در 
منطقه سنگان به عنوان عس��لویه شرق، چندین هزار 
نفر در محیط معدن و صنایع وابسته فعالیت می کنند، 
اما اطلاع رس��انی مناس��بی در این زمینه انجام نشده و 

نیاز است این فعالیت ها برای مردم تبیین شود.
روابط عمومی پیشانی سازمان �

س��پهر با اش��اره به اینکه ن��گاه غریب پ��ور، رئیس 
هیات عامل ایمیدرو، نس��بت به جایگاه روابط عمومی 
حمایتی اس��ت، تصریح کرد: همان گونه که مدیریت 
ایمیدرو معتقدند، روابط عمومی پیش��انی س��ازمان 
است و جلوه موثر بیرونی همه اقدام ها و تلاش های هر 
مجموعه ای، به تلاش روابط عمومی آن سازمان وابسته 
اس��ت.  وی ادامه داد: این ح��وزه در تولید و صادرات، 
س��رآمد کش��ور اس��ت و در بخش اطلاع رس��انی نیز 
می تواند سرآمد باشد؛ از این رو نیاز است اطلاع رسانی 
و آگاهی بخش��ی پروژه ه��ا و طرح های��ی را که هزاران 
میلی��ارد توم��ان ارزش و جنبه ملی دارن��د، در همان 
مقیاس ملی انجام ش��ود.  مدیر روابط عمومی ایمیدرو 
با بیان اینکه روابط عمومی فقط انتش��ار اخبار ساده و 
کلیشه ای نیس��ت، گفت: بدون داشتن روابط عمومی 
مناس��ب، پویا، توانمند و هدف گ��را، نمی توان انتظار 
اثرگ��ذاری بر اف��کار جامعه، تبیی��ن اقدام ها و همراه 
کردن ظرفیت های س��ایر نهاد ها را انتظار داشت.  وی 
ادامه داد: روابط عمومی ها باید اقدام های ملی را با دید 
ملی و مش��ترک هدایت کنند ت��ا در اهداف و آرمان ها 
موفق باش��ند.  سپهر با بیان اینکه امروز تنوع فضاهای 

اطلاع رسانی و تغییر ذائقه مردم، لزوم تغییرات جدی 
در نحوه اطلاع رس��انی را به یک ضرورت تبدیل کرده، 
گفت: اکن��ون نمی توانی��م با روش های مرس��وم، به 
انتش��ار موثر اطلاعات بپردازیم و باید همه مخاطبان 
و س��لیقه های آنها را مدنظر داش��ته باشیم.  وی افزود: 
در این می��ان، علاوه بر مخاطبان فض��ای چاپی، باید 
مخاطبان فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را نیز 
در حوزه دیدمان داشته باشیم و آنها را رصد و در مسیر 
اهداف ملی هدایت کنیم.  مدیر روابط عمومی ایمیدرو 
بی��ان کرد: باید از فضای بی روح نوش��تاری گذش��ته، 
به س��مت فضای منعطف تصوی��ر و ویدئو پیش رویم، 
چراک��ه یک عکس یا ویدئو در زمان و مکان مناس��ب 
از هزاران نوش��ته می تواند اثرگذارتر باش��د.  س��پهر 
با اش��اره به لزوم جدی گرفتن تعامل ب��ا خبرنگاران، 
ذی نفعان و س��ازمان های مرتبط با آنها، گفت: جامعه 
خب��ری یکی از مرتبط ترین و نزدیک ترین قش��رها به 
این حوزه اس��ت به همین سبب با آنها همراهی کنیم 
و برای بهبود اطلاع رس��انی بی نقص و گسترده، آنها را 
ب��ه یاری فرا بخوانیم.  وی ادامه داد: رس��انه می تواند با 
اطلاع رس��انی و نقد منصفانه خ��ود، بازو و قدرت نفوذ 
روابط عمومی ها باش��د و س��ازمان را در مسیر اهداف 
مل��ی به پیش برد. مدی��ر روابط عموم��ی ایمیدرو در 
پای��ان به موضوع ضرورت کاه��ش هزینه ها در روابط 
عمومی ها اش��اره کرد و گفت: در شرایطی که کشور به 
لحاظ اقتصادی در تحریم به س��ر می برد، باید از صرف 
هزینه های اضافی در همایش ها و آیین ها پرهیز کرد. 

محمد سپهر: روابط عمومی ها باید ظرفیت های بزرگ 
بخش معدن و صنایع معدنی را منعکس کنند و اولویت 

آنها، تعامل با رسانه ها و همچنین ذی نفعان و سازمان های 
مرتبط باشد
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خبر

منی�ر حض�وری: دومین نمایش��گاه معادن و 
صنایع فلزات غیرآهنی )اکتش��اف، اس��تخراج و 
فرآوری( امس��ال از ۲۹ دی تا اول بهمن در هتل 

المپیک تهران برگزار خواهد شد.
این نمایش��گاه س��ه روزه بر اکتشاف، استخراج 
و فرآوری فلزات غیرآهنی ازجمله مس، س��رب، 
روی و... تاکید دارد و ش��اهد حضور مهمان های 
داخلی و خارجی اس��ت. قرار اس��ت در نمایشگاه 
مع��ادن و صنایع فلزات غیرآهن��ی چه در حوزه 
اکتش��اف و چ��ه در ح��وزه  اس��تخراج و فرآوری 
حرف ه��ای جدیدی مطرح ش��ود. س��خنرانی  و 
کارگاه های تخصصی و آموزش��ی جزو برنامه های 
اصلی ای��ن همایش اس��ت. روزگار معدن درباره 
اهمیت دومین نمایش��گاه معادن و صنایع فلزات 
غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( با فعالان 

این حوزه گفت وگو کرده است. 
فضایی�برای�مبادل�ه�توانمندی�های���

فناوری�
ملارحم��ان،  جمش��ید 
مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر س��یرجان 
درباره اهمیت برگزاری این 
روزگار معدن  به  نمایشگاه 
گفت: هر نمایش��گاهی که 
براساس استانداردها و مرتبط با موضوع مشخص 

باشد، مفید و کاربردی است. 
مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
سیرجان در پاسخ به این سوال که یک نمایشگاه 
خوب از چه ویژگی  هایی برخوردار اس��ت، اظهار 
کرد: نمایش��گاه ها باید بر محقق ش��دن اهداف، 
ارائ��ه قابلیت ه��ای تولیدکنن��دگان، معرفی فضا 
و ب��ازار برای مصرف کنن��دگان، ارائه قابلیت های 
فن��اوری و تکنیک��ی، بهره وری از عل��م روز دنیا، 
استفاده از دانش فنی و بومی سازی و سازگاری با 

محیط زیست تمرکز کنند. 
ملارحمان با اش��اره به اینکه نمایش��گاه برای 

سرمایه گذاران مفید است، گفت: فضای نمایشگاه 
فض��ای مبادل��ه قابلیت های فن��ی،  تکنولوژیکی 
و اقتصادی اس��ت. به  این  ترتی��ب مجموعه های 
معدنی مختلف با حضور در نمایش��گاه می توانند 
قابلیت ه��ا و امکان��ات بازار س��رمایه را در جهت 

اهداف بخش معدن هدایت کنند. 
مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
س��یرجان درباره دس��تاوردهای برگزاری چنین 
نمایشگاه تخصصی  گفت: اگر بخش های مختلف 
بتوانند به خوبی با یکدیگر تعامل داش��ته باش��ند 
و بازخوردهای به موقعی دریافت کنند، نمایشگاه 
دیگ��ر تکرار اقدامات قبلی نخواهد بود و می تواند 
ازس��وی برگزار کنن��دگان ب��ه نحو شایس��ته ای 

مدیریت شود.
او تاکی��د کرد: نمایش��گاه باید به عن��وان پلی 
میان تولید کننده و مصرف کننده یا س��رمایه گذار 
و س��رمایه پذیر عمل کند. اگر نمایشگاه نیازهای 
بخش مع��دن و صنایع معدنی را به خوبی معرفی 

کند، می تواند کاربردی باشد. 
ملارحمان در ادامه باتوج��ه به اهمیت حضور 

اس��تارت آپ ها و دانش بنیان ها در نمایشگاه های 
معدنی تصریح کرد: خوش��بختانه مدتی است که 
بحث اس��تفاده از اس��تارت آپ ها در کشور مطرح 

شده است.
 باور دارم که ذهن های خلاق و ایده های نو باید 
رشد کنند و توسعه بخش معدن باشند. در شرایط 
فعل��ی تعامل خوبی می تواند بین دانش بنیان ها و 

شرکت های معدنی  شکل بگیرد.
 او در پای��ان درب��اره حض��ور خارجی ه��ا در 
نمایش��گاه نیز گف��ت: هرچه حضور کش��ورهای 
مختلف در نمایش��گاه های داخلی ما پررنگ تر و 
هدفمند باشد می توانیم تاثیر بهتری را در کارکرد 

نمایشگاه ها شاهد 
باشیم. 

برای�تصمیم�سازان�مفید�است���
س��یدعلی موس��وی ماکویی، مدیرعامل شرکت 
سامان کانسار زمین که در حوزه اکتشاف فعالیت 
می کن��د، با بیان اینکه در این نمایش��گاه حضور 
فعالی خواهیم داش��ت، ب��ه روزگار معدن گفت: 
در بخ��ش غیر آهنی ه��ا فعالان زیادی مش��غول 

کار هس��تند، به همین خاطر چنین نمایشگاهی 
جذاب و حائز اهمیت  است. 

موسوی ماکویی با اشاره به 
اهمی��ت جدای��ی فل��زات 
غیرآهن��ی از فولادی ها در 
نمایش��گاه بیان کرد: وقتی 
به فلزات نگاه خاص داریم 
یعن��ی می خواهی��م آنها را 
تقویت و به طور جداگانه بررس��ی کنیم؛ به عنوان 
مثال فعالان حوزه زغال س��نگ به این خاطر که 
س��ایه فولاد بر کشور س��نگین بود و برای اینکه 
بهتر به حوزه آنها پرداخته شود بر جدایی از حوزه 

فولاد تاکید کردند. 
ب��ه  ای��ن  ترتیب کس��انی که در ح��وزه فلزات 
غیر آهن��ی از جمله مس، س��رب و روی فعالیت 
می کنند بر تخصصی شدن حوزه شان و دوری از 
زیرشاخه بودن فلزاتی مانند فولاد که بیشتر به آن 
پرداخته می شود، اصرار دارند. او تاکید کرد: البته 
این جدایی از زمانی آغاز شد که فلزات غیرآهنی 
 فعالیت  ه��ای زی��ادی را زیر پوش��ش خ��ود قرار

 دادند. 
این فعال معدنی باتوجه به توانمندی  های مس 
در کش��ور بیان کرد: همان طور که می دانید مس 
رتبه بالایی از نظ��ر تولید و ذخایر دارد؛ بنابراین 
بس��یار مهم اس��ت که به ط��ور جداگان��ه به آن 

پرداخته شود.
 البت��ه به اعتقاد من لازم اس��ت ب��رای حوزه 
ط��لا و فلزات گران بها نیز نمایش��گاه جداگانه ای 
لحاظ ش��ود ت��ا فعالان ای��ن حوزه ه��م بتوانند 
 ب��ه ش��کل تخصص��ی و جداگان��ه عرض ان��دام 

کنند.
 موس��وی ماکویی در پاس��خ به این سوال که 
نمایشگاه غیرآهنی ها چه دستاورد دیگری دارد، 
اظهار کرد: یکی از مباحث مهم در تمامی حوزه ها 
این است که فعالان، محلی برای تعامل و ارتباط 
با هم نوع خود داش��ته باش��ند و دس��تاوردهای 
یکدیگ��ر را از نزدی��ک مش��اهده کنن��د. به  این 
 ترتیب مهم ترین کارآیی نمایشگاه آشنایی و رشد 

مبادلات تجاری در حوزه مدنظر است. 
 او تاکید کرد: رواب��ط با مجموعه های مختلف 
برای تصمیم گیری مدیران بس��یار مهم است. در 
واقع مدیران برای تصمیم گیری کلان به طور حتم 
از نمایشگاه تاثیر می پذیرند و ادامه فعالیت خود 

را مقید به فعالیت دیگران می دانند. 
به  این  ترتی��ب مدیران مجموعه های معدنی تا 
ظرفیت ه��ای موجود را از نزدی��ک لمس نکنند، 
نمی توانند به نیازها توجه کنند و تصمیم بسزایی 

بگیرند. 
 ای��ن فع��ال معدن��ی ب��ا مقایس��ه وضعی��ت 
نمایش��گاه های داخ��ل با خ��ارج از کش��ور بیان 
ک��رد: در کش��ور م��ا کمت��ر اتف��اق می افتد که 
فعالان یک حوزه با یکدیگر آش��نا ش��وند، به این 
دلی��ل که هم��ه از قبل یکدیگر را می شناس��ند؛ 
بنابرای��ن فعالان غیرآهنی بیش��تر بای��د بر ارائه 
 کار جدی��د و معرف��ی آن ب��ه یکدیگ��ر تمرک��ز 

کنند. 

در آستانه برگزاری دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( مطرح شد

نمایشگاه، پلی میان سرمایه گذار و سرمایه پذیر

اعتراض عوارضی معدنکاران
پیامدهای�عوارض�صادراتی�مواد�خام�معدنی�بررسی�شد

بودجه  ناچیز معدن 
به اکتشاف نمی رسد

منطقه اقتصادی 
خلیج فارس، سکوی جدید 

صادرات مس

حس��ن خلج طهرانی، مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس گفت: 
به دنبال ایجاد امکان صدور تولیدات صنایع مس 
از این منطقه هس��تیم. به گزارش روابط عمومی 
ایمیدرو، مدیرعام��ل منطقه ویژه صنایع معدنی 
و فلزی خلیج فارس بی��ان کرد: اقدامات لازم در 
مورد چگونگی استفاده از امکانات و ظرفیت های 
منطقه ویژه اقتصادی در حمل اسید سولفوریک 
و تس��هیل در روند صادرات اس��ید ب��ه بازارهای 
هدف را پی��ش خواهیم ب��رد. در این باره همت 
صنایع مس ایران برای به س��رانجام رسیدن این 
طرح حائز اهمیت اس��ت. اردشیر سعدمحمدی، 
مدیرعامل و هی��ات مدیره صنایع مس ایران نیز 
اظهار کرد: به دنبال ایجاد زیر ساخت هایی برای 
حم��ل و صادرات فرآورده ه��ای مرتبط با صنایع 
مس هستیم. وی افزود: بحث های فنی را در نظر 
گرفته ای��م و امیدواریم به زودی ش��اهد تحولات 
مثبت در این زمینه باش��یم. مدیرعامل و رئیس 
هیات مدی��ره صنایع مس ای��ران در پایان بیان 
کرد: هدف ما کمک به اقتصاد کش��ور و تسهیل 
در امر صادرات اس��ت و تم��ام توان خود را برای 

ایجاد رونق اقتصادی به کار خواهیم بست.

باوجود تم��ام توانمندی هایی که بخش معدن 
در کش��ور دارد، متاس��فانه هنوز نتوانسته ایم از 
ظرفیت آن به  نحو شایس��ته ای بهره مند ش��ویم. 
درحالی که ایران این توان را دارد که اکتش��افات 
را توس��عه دهد، هنوز اقدامات چندانی برای این 
مهم صورت نگرفته اس��ت و تا رس��یدن به نقطه 
ایده آل فاصله داریم. این مهم را می توان از بودجه  
تخصیص یافته سال آینده و سال گذشته سازمان 
زمین شناسی به عنوان س��ازمان متولی مطالعات 
اولیه اکتشاف در کشور بررسی کرد. ناچیز بودن 
بودجه برای پروژه های عمرانی این سازمان باعث 
می ش��ود که در عمل نتوان��د به اهداف و وظایف 
خود دس��ت پی��دا کند.  درحالی که کش��ورهای 
پیشرفته برای اکتشافات بودجه های کلانی را در 
نظر گرفته و به طور میانگین حدود ۸ میلیون متر 
حفاری می کنند اما ما با بودجه های ضعیفی که 
برای اکتش��اف و حفاری در نظر می گیریم عمق 
معدنکاری و حفاری اکتشافی را به ۶ میلیون متر 
هم نمی توانیم برسانیم. این مسئله نشان می دهد 
ب��ا چنین سیاس��ت هایی در بخ��ش معدن عملا 
نمی توانیم از نعمت های خدادادی کشور بهره مند 
ش��ویم.  ازآنجایی که تهی��ه اطلاعات پایه در کل 
جهان با حاکمیت اس��ت و اکتش��اف تکمیلی را 
بخش خصوصی انج��ام می دهد، ما هم در ایران 
بای��د به این س��مت حرکت کنی��م و برای تهیه 
اطلاعات پای��ه باید اعتبار کافی به س��ازمان های 
دولتی مثل س��ازمان زمین شناس��ی داده  شود. 
متاس��فانه در بخش عمده ای از مس��احت کشور 
اکتش��اف ب��ا ژئوفیزی��ک هوایی انجام نش��ده و 
درنهای��ت نمی دانی��م در زمی��ن چ��ه می گذرد 
البت��ه با متخصص��ان و برنامه هایی که س��ازمان 
زمین شناسی در اختیار دارد امیدواریم در آینده 

نزدیک پیشرفت خوبی داشته باشیم. 
م��ا ثابت کرده ایم که اگر در افق ۱۴۰۴ اهداف 
مدنظر را در حوزه معدن و صنایع معدنی محقق 
کنی��م می توانیم ۶۰ درص��د درآمدهای نفتی را 
پوشش دهیم. بنابراین بخشی که این ظرفیت را 
داشته باشد، مستحق توجه و عنایت ویژه است.

بهرام شکوری
 رئیس کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

 منیر حضوری: 
معدن��کاران معتقد هس��تند باوجود مش��کلات 
اقتص��ادی، تحریم ه��ای خارج��ی و بدعهدی های 
رئیس جمهوری امری��کا در خصوص اجرای برجام، 
دولت ایران هم هوای آنها را نداش��ته اس��ت. به این 
ص��ورت که نه تنها موانع را برای رونق فعالیت معدن 
رفع نکرده بلکه با افزایش عوارض صادراتی مش��کل 

تراشی هم کرده است.
 آنه��ا بر این باور هس��تند درحالی ک��ه قانون رفع 
موان��ع تولید از معدنکاران حمایت می کند، افزایش 
عوارض ۲۰ درصدی بر ص��ادرات مواد خام به ادامه 

فعالیت شان ضربه می زند.
روزگار مع��دن در بررس��ی بزرگ ترین مش��کل 
داخلی معدنکاران و پیامدهای عوارض ۲۰ درصدی 
صادرات م��واد خام معدن��ی که از مهرماه امس��ال 
عملیاتی ش��د به س��راغ فعالان معدنی رفته است. 
ش��ایان ذکر اس��ت درحالی که افزایش عوارض مواد 
خ��ام معدنی از نیمه ش��هریورماه امس��ال اعلام و از 
ابتدای مهرماه هم عملیاتی ش��د، همچنان از سوی 
معدن��کاران بخش خصوصی م��ورد اعتراض بوده و 
حالا شاهد پیامدهای آن ازجمله معطلی معدنکاران 
و صادر کنن��دگان مواد معدن��ی در گمرک و ضرر و 

زیان ناشی از جریمه در محوطه گمرک هستیم. 
عوارضی�که�بازدارنده�است��

دبی��ر  میرزائی��ان،  عزی��ز 
انجمن س��نگ ایران بابیان 
اینکه از منظ��ر اقتصادی و 
امنیت سرمایه گذاری وضع 
عوارض درس��ت نیست، به 
روزگار مع��دن گف��ت: در 
ش��رایط فوق العاده دش��وار اقتصادی ناشی از انواع 
تحریم ها، نقطه امید کشور حمایت از صادرات برای 
تس��هیل وضعیت ارز اس��ت، بنابراین وضع عوارض 
مواد معدنی بخش صادرات را دچار مشکل می کند. 
او تاکید کرد: اعمال مدیریت سخت گیرانه آن هم با 
وضع عوارض نه تنها برای خصوصی سازی و حمایت 
از س��رمایه گذاران بخش خصوصی منصفانه نبوده 

بلکه به عنوان عامل بازدارنده تلقی می شود.
دبی��ر انجمن س��نگ ایران با اش��اره ب��ه کمبود 
نقدینگی بیشتر س��رمایه گذاران کشور اظهار کرد: 
کمبود نقدینگی، موضوعی اس��ت که تامین، خرید 
ل��وازم مصرف��ی و قطع��ات یدکی را ک��ه به صورت 
قاچاق وارد کش��ور شده و بسیار نایاب هستند، برای 
معدنکاران بسیار سخت کرده است و این امر با وضع 

عوارض سخت تر هم می شود.
میرزائیان با اش��اره ب��ه اهمیت اعتم��اد در بازار 
جهانی تصریح ک��رد: از مهم ترین عواملی که باعث 
از دس��ت دادن بازار جهانی و مش��تریان مورد قبول 
سرمایه گذاران داخلی می شود، ضعف اعتماد است 

که گاهی هم��راه با پرداخت هزین��ه خواهد بود. او 
تاکی��د کرد: وضع عوارض صادرات��ی یکی از عوامل 
موثر در این زمینه است که موجب رشد بی اعتمادی 

می شود.
 درحالی که یک��ی از اصول پذیرفته ش��ده در امر 
بازرگان��ی موفق جهانی، ثبات در قوانین و عنایت به 
عرضه و تقاضا اس��ت. بنابراین ما ب��ا وضع عوارض، 
آیین نامه ه��ا و بخش نامه ه��ای متع��دد به رش��د 

بی اعتمادی در عرصه جهانی دامن می زنیم. 
دبیر انجمن سنگ ایران با توجه به ضرورت تامین 
مواد اولیه کارخانه های فرآوری در راس��تای اجرای 
م��اده ۳۷ آیین نامه اجرایی نیز گف��ت: ماده مذکور 
در جهت حمایت از استاندارد  س��ازی کارخانه های 
فرآوری س��نتی که بیش��ترین آلایندگی را داشته 
و تضیی��ع کننده م��واد معدنی هس��تند، تدوین و 
تصویب شده تا مشوقی برای صاحبان کارخانه های 

قدیمی باشد.
میرزائیان تصریح کرد: ماده یادشده اولا مشمول 
کارخانه های فرآوری اس��تاندارد اس��ت و نه سنتی، 

ثانی��ا در اولویت بودن تامین م��واد اولیه واحدهای 
ف��رآوری اس��تاندارد از منظ��ر حقوق��ی تعری��ف 
دارد و در ش��رایط مس��اوی معن��ی پی��دا می کند. 
اص��ولا اح��داث واحدهای ف��رآوری پ��س از انجام 
مطالعات و بررس��ی های دقیق کارشناس��ی توسط 
 صاحب��ان کارخانه ها و صادر کنن��ده مجوز صورت

 می گیرد.
 بنابرای��ن مس��ئولیت مس��تقیم آن دس��ته از 
واحدهای فرآوری که ب��دون انجام مطالعات دقیق 
کارشناس��ی به ویژه در مورد نحوه تامین ماده اولیه 
احداث می ش��وند، با صاحبان واحده��ای فرآوری 
بوده و شایس��ته نیست مش��کل واحدهای فرآوری 
س��نتی قدیم��ی که ب��دون مطالعات کارشناس��ی 

احداث شده اند را با وضع عوارض حل کرد.
مسئولان�از�بازار�آگاهی�ندارند��

محمدرضا آزادی، مدیرعامل یک ش��رکت معدنی 
نیز درباره موضوع عوارض ب��ه  روزگار معدن گفت: 
درحالی ک��ه معدنکاران م��اده معدن��ی را از درون 
کوه اکتش��اف و اس��تخراج کرده و ارزش افزوده آن 

را چندین برابر می کنند یا گاهی کنس��انتره درصد 
ک��م را به درصد ب��الا تبدیل می کنن��د این عمل از 
س��وی دول��ت خام فروش��ی شناخته ش��ده و به آن 
عوارض صادرات��ی تعلق می گی��رد. او بابیان اینکه 
عوارض ۲۰درصدی بر فروش تعلق می گیرد،  ادامه 
داد: با چنین سیاس��تی معدنکاران به حاشیه رانده 
می شوند و نمی توانند نقش اصلی خود را ایفا کنند. 
ب��ه  اش��اره  ب��ا  آزادی 
مخالفت هایی ک��ه تاکنون 
نسبت به افزایش عوارض از 
سوی فعالان معدنی صورت 
گف��ت:  اس��ت،  گرفت��ه 
هنگامی که مخالفت خود را 
عن��وان می کنیم ب��ه ما می گویند آمار و ارقام ش��ما 
واقع��ی نب��وده و کارشناس��ی نش��ده اس��ت. این 
درحالی که است که هزینه های افزایش یافته فعالان 

معدنی را نادیده می گیرند.
 به ط��ور مثال درگذش��ته یک کانتین��ر را کمتر از 
۱۰۰ دلار اج��اره می کردیم تا به مقصد برس��د، اما 
درحال حاضر هزینه  اج��اره همان کانتینر ۱۰برابر 
ش��ده است. متاس��فانه به دلیل مشکلاتی که برای 
برج��ام پیش آمد، کش��تی  که به بن��در جمهوری 
اسلامی وارد شود را دیگر بیمه نمی کنند و به راحتی 
نمی ت��وان از کانتینر اس��تفاده ک��رد. به این ترتیب 
معدنکاران با افزایش عوارض به مش��کلات زیادی 
برخورده اند. او تاکید کرد: امروز ما ش��اهد معطلی 

معدن��کاران و صادر کنن��دگان در گم��رک و ضرر 
و زی��ان جریمه در محوطه گمرک هس��تیم. البته 
ب��ا تمامی این موارد س��عی می کنیم به حیات خود 

ادامه دهیم. 
این فع��ال معدنی بابی��ان اینکه هم��کاری بین 
س��ازمانی در کش��ور وجود ندارد، گفت: متاسفانه 
کس��انی که در وزارتخانه ها،  گمرک، بانک مرکزی 
و... فعال هس��تند با یکدیگر تعامل و همکاری لازم 
را ندارن��د، به همی��ن خاطر معدن��کاران همواره با 

مشکلاتی روبه رو هستند. 
او ب��ا ابراز نگران��ی اعلام کرد: مس��ئولانی که در 
وزارتخانه ه��ای مربوط��ه تصمیم گی��ری می کنند 
نس��بت به فرآیند تولید و بازار ف��روش آگاهی لازم 
را ندارن��د. به این ترتیب در کش��ور کار کارشناس��ی 
ص��ورت نمی گیرد و پیش می آید که وزارتخانه های 
مربوطه به عنوان متولی خود مانع بزرگی برای تولید 

می شوند. 
آزادی گف��ت: هرچند ما به عن��وان فعالان بخش 
خصوصی مع��دن با مس��ئولان مربوطه جلس��ات 
زیادی داش��ته ایم اما نتوانسته ایم به نقاط مشترکی 
با آنها دس��ت پیدا کنیم. معدنکار محاس��بات فنی 
اقتصادی انجام می ده��د، با مرکزی که متولی ارائه 
جواز اس��ت مش��ورت می کند تا کنس��انتره تولید 
ش��ود ام��ا یک بخش��نامه وزارت صنع��ت، معدن و 
 تجارت محاس��بات فن��ی و اقتصادی را زیر س��وال 

می برد.

محمدرضا آزادی: هنگامی که مخالفت خود را عنوان 
می کنیم به ما می گویند آمارهای شما واقعی نبوده و 

کارشناسی نشده است، این درحالی است که هزینه های 
افزایش یافته فعالان معدنی را نادیده می گیرند
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حوادث مرتبط با کار که منجر به مرگ ومیر 
می شوند به عنوان یک معضل بهداشت عمومی 
در سراس��ر جهان در نظر گرفته می ش��وند؛ با 
توج��ه ب��ه این موض��وع برخی مش��اغل جزو 
ش��غل هایی به ش��مار می رون��د که س��خت و 
زیان آور هس��تند، صنعت ف��ولاد در جهان در 

رده همین مشاغل قرار دارد.
 از یک سو مذاب و آتش و کوره هایی با هزار 
درجه حرارت و از س��وی دیگ��ر، آلایندگی و 

شرایط سخت کاری. 
البت��ه با آموزش و رعایت ایمنی این حوادث 
را می توان به حداقل ممکن کاهش داد، چراکه 
پیامده��ای این گونه حوادث فراتر از ش��خص 
می تواند ب��رای واحد تولیدی بس��یار زیان آور 
باش��د، زیرا بس��ته به نوع حادثه روند تولید با 
تاخیر ی��ا تعطیلی روبه رو خواهد ش��د. بدون 
هیچ تردی��دی آموزش می تواند میزان حوادث 

کاری را به حداقل ممکن برساند.
به ط��ور  می ت��وان  را  ایمن��ی  دوره ه��ای   
تخصص��ی و دوره ای برای نیروی انس��انی که 
س��رمایه های اصلی واحدهای تولیدی به شمار 
می رون��د، برگزار کرد؛ از ای��ن رو نقش واحدی 
به ن��ام HSE  باید بیش از پی��ش مورد توجه 
واحده��ای تولی��دی که به ویژه جزو مش��اغل 
پرخطر هستند، قرار  گیرد. در راستای اهمیت 
نیروی انسانی واحدهای تولیدی هیچ گاه نباید 
س��رمایه گذاری در حوزه HSE را هزینه تلقی 
کنند، چراکه پیامدهای حوادت تنها گریبانگیر 
فرد نیس��ت، بلکه مش��کلات مربوط به آن از 
خانواده گرفته تا واحد تولیدی را دربرمی گیرد. 

رشد ۳۰درصدی 
صادرات ذوب آهن

ص��ادرات ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان در ۹ 
ماهه س��ال ۹۸، بی��ش از ۸۷۷ هزارتن اس��ت 
ک��ه این مقدار نس��بت به مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته )۶۷۶هزارت��ن( رش��د ۳۰درصدی را 
نش��ان می دهد.  به گزارش روابط عمومی ذوب 
آهن اصفه��ان منصور یزدی زاده  ب��ا اعلام خبر 
یادشده گفت: پیش بینی می شود صادرات ذوب 
آهن تا پایان امس��ال به حدود ی��ک میلیون و 
۲۰۰هزار تن برس��د. وی افزود: بازارهای هدف 
این ش��رکت از ۱۹ کش��ور در س��ال ۹۷ به ۲۳ 
کشور در سال ۹۸ رسیده که بیشتر، کشورهای 
 CIS حوزه خلیج ف��ارس، افریقا، اروپ��ا و حوزه
است. مدیرعامل ذوب آهن از افزایش تولید این 
ش��رکت نسبت به سال گذش��ته نیز خبر داد و 
گفت: تولید فولاد خام در ذوب آهن در ۹ ماهه 
۹۸ ی��ک میلیون و ۷۷۰هزارتن اس��ت که این 
رقم در مدت مشابه س��ال گذشته یک میلیون 
و ۶۹۰هزار تن بوده که بیش از ۴ درصد رش��د 

داشته است.

ثبت رشد 11۳درصدي 
توليد فولاد خراسان

مجتمع فولاد خراسان موفق به ثبت رشد ۱۱۳ 
درصدی تولید گندله در ۸ ماه نخست امسال شد. 
ب��ه گزارش خبرگزاری صدا و س��یما، معاون بهره 
برداری مجتمع فولاد خراس��ان گفت: رشد تولید 
در این کارخانه در ثبت رش��د ۱۱۳درصدي تولید 
گندله در مجتمع فولاد خراس��ان مسیر دستیابی 
ب��ه ظرفیت اس��می، نتیجه ت��وکل، تلاش و تکیه 
ب��ر ت��وان داخلی به عنوان مثل��ث موفقیت فولاد 
خراس��ان بوده اس��ت حمیدرضا زارع افزود: ثبت 
رک��ورد ۱۶۶ هزار و ۹۰۲ تنی تولید گندله در آذر 
توس��ط کارکنان سختکوش این واحد که افزایش 
معناداری نس��بت به آبان نشان می دهد، حاکی از 
حرکت صحیح عوامل تولید در مسیر دستیابی به 

ظرفیت اسمی است.

سارا اصغری 
روزنامه نگار

سارا اصغری: برگزاری نمایشگاه های تخصصی در دوران 
تحریم ه��ا، بهتری��ن فرصت اس��ت تا ت��وان تولیدکنندگان 
داخل��ی را به منصه ظهور برس��اند. انجم��ن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ایران، تهدید تحریم ها را فرصت ش��مرده اس��ت، از 
این رو س��ال گذش��ته اقدام به برگزاری نخستین جشنواره 
و نمایش��گاه ملی فولاد ای��ران با هدف تعامل بیش��تر بین 
مصرف کنن��دگان و تامین کنندگان به منظور بومی س��ازی 
قطعات و تجهیزات کرد. این جش��نواره و نمایشگاه در دوره 
نخس��ت خود با اس��تقبال کم نظیری روبه رو و سبب شد تا 
برگزارکنندگان آن با هدفی بالاتر، یعنی بومی سازی فناوری 
صنع��ت فولاد و بی نیاز ش��دن از واردات، اقدام به برگزاری 

دومین دوره آن از ۲۳ تا ۲۶ دی در برج میلاد کنند.
و��� تولیدکنن�دگان� تعام�ل� ب�رای� فرصت�ی�

مصرف�کنندگان
مختار بخش��یان معاون بهره برداری 
ف��ولاد مبارک��ه درباره جش��نواره و 
نمایش��گاه مل��ی ف��ولاد ای��ران در 
گفت وگ��و با  روزگار مع��دن اظهار 
فولاد،  بومی سازی  نمایش��گاه  کرد: 
فرصت بس��یار مناس��بی اس��ت تا 
ش��رکت های گوناگون تعامل بیش��تری با یکدیگر داش��ته 
باشند. در حقیقت این نمایشگاه فرصتی است که هم نیازها 
و ه��م توانمندی ه��ای تولیدکنن��دگان و مصرف کنندگان 
مطرح ش��ود و برای چفت ش��دن با یکدیگر در تعامل قرار 

گیرند.
بخش��یان در ادامه عنوان کرد: البته ایده ای که مدیرعامل 
ف��ولاد مبارکه نیز آن را مطرح کرده ، ایجاد نمایش��گاه های 
دائمی مجازی و حتی فیزیکی به صورت ثابت و دائمی است.

وی در پاسخ به این پرسش که چه پیشنهادی برای بهتر 
شدن نمایشگاه بومی س��ازی دارید، عنوان کرد: اگر بتوانیم 
یک نمایش��گاه ثابت - نه لزوما در تهران- به صورت سالانه 
برگ��زار کنیم به نتایج بهتری دس��ت خواهیم یافت. در این 
راس��تا فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین فولادس��از کشور، 
می تواند اولویت داشته باشد. یا در زمینه تجهیزات معدنی، 

کرمان یا یزد می توانند در اولویت قرار گیرند.
بخش��یان در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: موضوعی که برای 
شرکت ها کمی گران تمام شده این است که در حوزه فولاد 
در طول س��ال نمایش��گاه های مختلفی برگزار می شود که 
باعث ایجاد هزینه هایی برای ش��رکت ها می شود، از یک سو 
ش��رکت ها نمی توانند حضور نداشته باشند و از سوی دیگر 
حض��ور آنها در نمایش��گاه برابر با هزینه های��ی خواهد بود. 
از این رو نمایش��گاه های مجازی در راس��تای نمایشگاه های 

فیزیکی می توانند برای ارائه نیازها و توانمندی ها بسیار ثمر 
بخش واقع شود.

بومی�سازی�در�فولاد�مبارکه��
بخش��یان در ادام��ه درب��اره اقدام های��ی ک��ه در زمینه 
بومی سازی در  شرکت فولاد مبارکه انجام شده است، عنوان 
کرد: این ش��رکت فولادی از هم��ان ابتدایی که کارخانه به 
تولید رس��ید، موضوع بومی سازی را به صورت جدی دنبال 
 کرد و از ۲۰۰هزار قطعه ای که در این ش��رکت وجود دارد، 

بالای ۸۰هزار قطعه آن بومی سازی شده است.
وی ب��ا اش��اره موردی ب��ه قطعاتی که در ف��ولاد مبارکه 
بومی سازی ش��ده است، گفت: یکی از قطعاتی که در فولاد 
مبارکه بومی سازی شده، ساخت قطعات غلتک های نوردی 
است. این غلتک ها در فرآیند نورد گرم و سرد بسیار کاربرد 
دارند و اگر بومی س��از نش��ده بودند، بدون شک تامین این 
غلتک ها متوقف ش��ده بود و م��ا نیز مجبور بودیم با کاهش 

تولید روبه رو شویم.
معاون بهره ب��رداری فولاد مبارکه ادامه داد: فولاد مبارکه 
برخی از تجهیزات کلیدی خود را مانند ترانس��فورماتورها، 
قطع��ات مکانیکی مانن��د گیربکس ها و کمپوس��ورهای را 
بوم��ی کرده و به تازگی نی��ز در زمینه لیزر ورود پیدا کرده 
و به دنبال بومی کردن تجهیزات کلیدی است. سیاست های 
جدید فولاد مبارکه علاوه بر بومی سازی قطعات، بومی سازی 
خط��وط تولید و فناوری اس��ت. در حقیقت فولاد مبارکه از 
بومی س��ازی قطعات عب��ور کرده و به مرحل��ه تولید دانش 

فولاد نیز رسیده است.
وی افزود: فولاد مبارکه درحال حاضر در حال بومی سازی 
یک��ی از خطوط تکمیلی نورد گرم ب��وده و پروژه آن را نیز 
تعری��ف کرده اس��ت، از این رو به س��مت تکمی��ل فرآیند 
تجهی��زات تکمی��ل فولاد در حال حرکت اس��ت. به عبارت 
دیگ��ر، فولاد مبارکه قصد دارد بخ��ش مغزافزار فرآیند کار 

را بومی سازی کند.
مع��اون بهره ب��رداری ف��ولاد مبارک��ه اف��زود: در بخش 
اتوماس��یون ف��ولاد و چرخه آن نیز ف��ولاد مبارکه می تواند 
ح��رف نخس��ت را در ای��ران بزند. ف��ولاد مبارک��ه چه در 
فولادسازی و چه در نوردها در ۳ حوزه قطعات و تجهیزات، 

اتوماسیون و به تازگی فناوری ورود پیدا کند. 
بخش��یان در پاسخ به این پرسش که تا چه اندازه با سایر 
واحده��ا به ویژه واحده��ای کوچک برای تب��ادل اطلاعات 
در زمین��ه بومی س��ازی در ارتباط هس��تید و به آنها کمک 
می کنی��د، عنوان ک��رد: در ش��رکت ف��ولاد مبارکه برخی 
قرارداده��ای بومی س��ازی را تغییر داده ایم و از ش��رکت ها 
حمایت کرده  و تلاش می کنیم سطح ریسک آنها را کاهش 
بدهیم. در این راس��تا گردش کار تستی را راه اندازی کردیم 
تا بدون بروکراسی های رایج به سرعت وارد مرحله آزمایشی 
ش��ده و اگر مشکلی وجود نداشت، قرارداد آن بسته شود. از 
س��وی دیگر به صورت مرتب جلسه هایی منظم با سازندگان 
داخل��ی برگزار می کند. به علاوه یک نمایش��گاه مجازی به 
تازگی در سایت فولاد مبارکه راه اندازی شده که برای همه 

قابل دسترسی است.
فرصتی�برای�حضور�دانش�بنیان�ها��

ش��کری  جهانبخ��ش  همچنی��ن 
بیس��تون  آه��ن  ذوب  مدیرعام��ل 
و  جش��نواره  برگ��زاری  درب��اره 
نمایشگاه ملی فولاد در گفت وگو با  
روزگار مع��دن عنوان کرد: برگزاری 
جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد، 
اتفاق خوبی بود که س��ال گذشته در صنعت فولاد رخ داد. 
ای��ن نمایش��گاه فرص��ت مناس��بی ب��ود که ش��رکت ها از 
توانمندی  ه��ای یکدیگ��ر آگاهی پی��دا کنن��د و همچنین 
زمینه ای شد تا ش��رکت های دانش بنیان حضور پررنگ تری 

داش��ته باش��ند تا خلأهای این صنع��ت را به ویژه در دوران 
تحریم ها پوشش دهند.

ش��کری در ادامه خاطرنشان کرد: بس��یاری از شرکت ها 
س��ال گذشته موفق شدند با شرکت های دیگر تعامل برقرار 
کنند تا بخشی از نیازهای خود را پوشش دهند. در حقیقت 
این جش��نواره و نمایشگاه انگیزه خوبی را ایجاد کرده است 
تا شرکت  بتوانند تجهیزات و نیازهای خود را از داخل تهیه 

کنند و دیگر نیازی به واردات نداشته باشند.
وی در ادامه با اشاره به مزیت هایی نمایشگاه بومی سازی 
عنوان کرد: یکی از مزیت های مهم نمایش��گاه بومی سازی، 
معرف��ی ش��رکت های داخل��ی ب��ه یکدیگ��ر در راس��تای 
توانمندی ه��ای همدیگر بود. س��ال گذش��ته ش��رکت های 
زنجی��ره ف��ولاد پ��ی  بردن��د ک��ه مهندس��ان ایران��ی قادر 
هس��تندکالاهای باکیفیتی تولید  کنند و می توانند آن را با 

قیمت های پایین تری از آنهاخریداری کنند.
مدیرعامل ذوب آهن بیس��تون در پاس��خ به این پرسش 
که چه پیش��نهادی برای بهتر ش��دن برگزاری جشنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد دارید، گفت: بهتر است دست اندرکاران 
این نمایش��گاه پیگیری های بومی سازی در صنعت فولاد را 
به فرآیند س��الانه موکول نکنند و پس از برگزاری نمایشگاه 
کمیته های تخصصی به صورت ماهانه موضوع بومی س��ازی 
و برنامه ه��ای آن را پیگی��ری کنن��د تا ن��گاه تخصصی به 
بومی سازی فولاد در یک فرآیند سالانه به فراموشی سپرده 

نشود.
ش��کری در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: البت��ه در کن��ار 
نمایش��گاه های فیزیک��ی، می ت��وان نمایش��گاه های دائمی 
مج��ازی نیز ایج��اد کرد. این نمایش��گاه می تواند س��امانه 
اطلاع رس��انی اینترنتی باش��د که از یک سو به روز شده و از 
س��وی دیگر سامانه ای گویا باشد تا اگر پرسشی در راستای 
بومی سازی در این سامانه مطرح شد، به سرعت پاسخ داده 

شود. 
وی همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که در واحد شما 
تا چه اندازه بومی س��ازی انجام شده است، گفت: در جهان 
فولاد غرب ۴ کارخانه از ذوب و ریخته گری تا دو خط نورد و 
یک خط ماشین سازی مشغول به کار هستند که بیشتر این 
خطوط بومی سازی ش��ده اند. ما توانستیم یک خط میلگرد 
خود را صد درصد بومی س��ازی کنیم. برای سایر خطوط نیز 
با ش��رکت های داخلی دیگر در تعامل هس��تیم. به ویژه در 
بخش های مکانیکی ذوب و نورد در کش��ور بومی س��ازی به 
خوبی انجام ش��د و ۸۰ درصد آن در داخل کش��ور ساخته 
ش��ده و به ندرت می توان گفت که خارج از کشور بخواهیم 

تجهیزاتی را وارد کنیم.

نمایشگاه های دائمی مجازی را راه اندازی کنيم
در راستای تعامل تامين کنندگان و مصرف کنندگان فولاد:

HSE پای کوره های داغ فولادی، محافظ نیروی انسانی
ضرورتی�که�نباید�فراموش�شود

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

 سارا اصغری: 
کار ک��ردن در کاخانه ه��ای ف��ولاد و در کن��ار 
کوره ه��ای ذوب و در دمای بالا که هر لحظه ممکن 
اس��ت همراه با خطراتی چون پاشش مذاب تا ده ها 
خط��ر آس��یب زای دیگر حتی درحد مرگ باش��د، 
نیازمند استقرار واحدهای HSE )بهداشت، ایمنی 
و محیط زیست( بسیار قوی در این کارخانه هاست؛ 
به ویژه تامین ایمنی برای نیروی انسانی که در این 
محیط با خطر دست و پنجه نرم می کنند، از اهمیت 

دوچندانی برخوردار است. 
هدف��HSEحفظ�نیروی�انسانی�است���

حس��ین مدرس��ی فر، مدیر 
HSE شرکت فولاد مبارکه 
در گفت وگو با   روزگارمعدن 
اظهار کرد: ماموریت و هدف 
اصلی HSE در هر سازمانی 
حفظ و حراس��ت از نیروی 
انس��انی است، زیرا نگهداشت نیروی انسانی یکی از 
مباحث مهم به شمار می رود. شاید بتوان به سادگی 
نیروی انسانی استخدام کرد، اما نگهداشت و حفظ 
این نیروها بس��یار اهمیت دارد و نگهداشت نیروی 
انسانی از نظر سلامت از اهداف کلان HSE  است.  
 HSE مدرس��ی فر در ادامه خاطرنشان کرد: وظیفه
در حوزه ایمنی این اس��ت که عواملی خطرس��از و 
زیان آور را در گام نخس��ت شناس��ایی، در گام دوم 
طبقه بن��دی و در نهای��ت این عوامل را  کنترل کند. 
در حقیقت این ماموریت کلی واحد HSE اس��ت.  
وی در ادام��ه با اش��اره به تقس��یم بندی حوزه های 
HSE عنوان کرد: HSE ش��امل ایمنی، بهداشت 
حرفه ای و محیط زیس��ت اس��ت. وظیفه بهداشت 
حرفه ای، شناسایی، پایش و کنترل عوامل زیان آور 
و وظیفه ایمنی کاهش حوادث است که این بخش 
در راس��تای کاهش حوادث باید برنامه داشته باشد. 
این کار براس��اس شناسایی خطرات انجام می  شود 
ک��ه این خطرات نیز طبقه بندی می ش��ود. عملکرد 
بخش محیط زیس��ت نیز مانند بهداش��ت حرفه ای 
اس��ت با این تفاوت که بهداشت حرفه ای زیرسقف 
محی��ط کارخانه و محیط زیس��ت بالای س��قف را 
کنت��رل می کن��د و بای��د در راس��تای آلاینده های 

زیست محیطی برنامه ریزی داشته باشد. 
مدی��ر HSE ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه در ادامه 
خاطرنش��ان ک��رد: با توجه به اینک��ه صنعت فولاد 

یک صنعت زیان آور اس��ت و عوامل زیست محیطی 
و خطرس��از آن بالاست، وظیفه واحد HSE بسیار 
خطیرت��ر خواه��د ب��ود. هر ن��وع ک��م کاری از این 
ماموریت، ممکن اس��ت آسیب های جبران ناپذیری 

به محیط زیست و نیروی انسانی وارد کند.  
مدرسی فر در پاسخ به این پرسش که آیا کسانی 
که در واحدهای فولادی کار می کنند ممکن اس��ت 
دچار بیماری های خاص ناش��ی از نوع کار ش��وند، 
گف��ت: برخی بیماری ها در فولادس��ازی مربوط به 
بیماری های اسکلتی-عضلانی و بیشتر نشات گرفته 
از قرارگیری بدن در وضعیت های نامناس��ب است. 
عواملی چون پله روی زیاد یا برداش��تن بار بیش از 
حد مجاز و... عوامل زیان آوری به ش��مار می روند که 
ممکن است روی بدن کارکنان تاثیر منفی بگذارند 

که ش��امل بحث های آرنومیکی می شود که به شکل 
کم��ردرد و پ��ادرد و درد مفاصل و... خود را نش��ان 

می دهند. 
 وی همچنین درباره بحث ایمنی نیز عنوان کرد: 
بحث ایمنی واحدهای فولادی بس��یار حائز اهمیت 
اس��ت، چراکه ناامنی در محیط کار فولادی نسبت 
به س��ایر صنایع بالاتر است. برای نمونه، در صنعت 
نفت با خطر اشتعال و انفجار روبه رو هستیم، اما در 
صنع��ت فولاد خطرهایی چ��ون کار در ارتفاع، قرار 
گرفتن بین س��طوح داغ و خش��ن، خطر گیرکردن 
بین ماشین آلات، خطر انفجار مذاب یا خطر پاشش 
مواد ذوب، س��رباره و مواد ش��یمیایی که به عنوان 
کمک کننده ذوب یا خالص س��ازی فولاد اس��تفاده 
می ش��ود، افراد درگیر هستند.  مدیر HSE شرکت 

فولاد مبارکه درباره بحث زیست  محیطی نیز عنوان 
کرد: در بحث زیس��ت  محیطی بیشتر موضوع گرد 
و غب��ار و آب در نظر گرفته می ش��ود که باید مورد 

پایش قرار گیرد. 
فاجعه�آمی�ز��� ایمن�ی� ب�ه� بی�توجه�ی�

می�شود
علی اکب��ر  همچنی��ن 
مدیرعامل  محمودصالحی، 
HSE ف��ولاد هرمزگان در 
روزگارمعدن   ب��ا  گفت وگو 
 HSE عنوان ک��رد: فعالیت
و  ایمن��ی  ۳ح��وزه  در 
آتش نش��انی، بهداش��ت حرفه ای و محیط زیست 
تعریف شده که در حوزه ایمنی کنترل و بازرسی و 
آتش نش��انی  ح��وزه  در  و  اضط��راری  ش��رایط 
موضوع هایی چ��ون امداد و نجات مطرح اس��ت. 
واح��د بعدی، واحد بهداش��ت اس��ت که ش��امل 
بهداش��ت حرف��ه ای، ط��ب صنعت��ی و اورژانس 
می ش��ود. در بهداش��ت حرفه ای بررس��ی عوامل 
زیان آور و کنترل آن در محیط کار مدنظر است و 
در طب صنعتی انجام معاینه های دوره ای پزشکی 

و کنترل بیمارهای ش��غلی بین کارکنان را هدف 
خود قرار داده است.  وی افزود: حوزه سوم شامل 
محیط زیس��ت و بهداشت محیط می شود که جزو 
بحث های کلان اس��ت که در محیط زیست داخل 
کارخانه و تاثیر آن بر منطقه مدنظر قرار می گیرد. 
بهداش��ت محیط نیز مسائل به مربوط به تغذیه و 

سایر موارد را بررسی می کند.  
محم��ود صالح��ی در پاس��خ به این پرس��ش که 
به تازگی به HSE یک E  دیگر افزوده ش��ده و در 
برخی واحدها HSEE مطرح ش��ده، این E دوم 
مربوط به چه حوزه ای می ش��ود، عنوان کرد: این 
E مرب��وط به مصرف انرژی اس��ت تا در راس��تای 
حف��ظ محیط زیس��ت میزان ان��رژی را به حداقل 
ممکن برسانیم.  وی در پاسخ این پرسش صنایع 
فولاد جزو انرژی بر است، عنوان کرد: صنعت فولاد 
جزو صنایع انرژی بر به شمار می رود. مصارف اولیه 
مواد معدنی، آب و انرژی هایی چون برق و گاز نیز 

در این حوزه قرار می گیرند.  
مدیرعام��ل HSE ف��ولاد هرم��زگان تاکید کرد: 
واحد فولادی که در مرکز کش��ور ایجاد ش��ده اند، 
س��بب آلودگی آب های زیرزمینی شده اند. ما در 
فولاد هرمزگان چون کنار دریا هستیم از آب های 
زیرزمین��ی اس��تفاده نمی کنی��م. موضوع مصرف 
برق نیز مطرح اس��ت ک��ه کوره ه��ای الکتریکی 
فولادسازی با برق کار می کنند که مصرف بالایی 
دارند. مصرف بیش از ح��د انرژی به نوبه خود به 
محیط زیس��ت آسیب می رس��اند.  محمودصالحی 
درباره ایمن��ی واحدهای فولاد عنوان کرد: نیروی 
انس��انی در رویارویی با صنعت ممکن است که با 
دو نوع آس��یب روبه رو ش��ود، یک بیماری شغلی 
و دیگری حوادث اس��ت؛ از آنج��ا که حوادث آنی 
اتفاق می افتد، نیاز به درمان های فوری نیز وجود 
دارد. اما بیماری های شغلی به  طور عمومی مزمن 
هستند و ممکن است فرد طی سال ها در معرض 
آلایندگ��ی قرار بگیرند. از آنج��ا که صنعت فولاد 
یک صنعت آلاینده اس��ت، افراد مس��تعد گرفتن 
بیماری های ش��غلی هس��تند و ممکن است دچار 

بیماری های تنفسی و افت شنوایی شوند.  
وی در ادام��ه تاکی��د کرد: بحث ایمن��ی با توجه 
پرخط��ر بودن فضای کار واحده��ای فولادی، اگر 
م��ورد توجه قرار نگیرد، ممکن اس��ت فاجعه آمیز 

باشد. 

حسين مدرسی فر: برخی بيماری ها در فولادسازی 
اسکلتی-عضلانی و بيشتر نشات گرفته از قرارگيری بدن 

در وضعيت های نامناسب است
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س�ارا اصغری:  واحدهای فولادی که به طور معمول در 
بخش خصوصی مشغول به کار و تولید هستند، بودجه  خود 
را باید براس��اس هزینه ها و درآمدهای سالانه تعیین کنند. 
این واحدها اگر بخواهند از بودجه تعیین شده انحراف پیدا 
نکنند، باید به سمت افزایش بهره وری و صرفه جویی پیش 
بروند. این صرفه جویی ها می تواند در بخش های گوناگون از 

اداری گرفته تا فنی و مکانیکی را شامل شود. 
صرفه�جویی�در�واحدهای�فولادی��

زکریا نایبی، مدیر تحقیق و توس��عه 
ف��ولاد ن��اب تبری��ز درب��اره بودجه 
واحدهای ف��ولادی و صرفه جویی در 
ب��ا  گفت وگ��و  در  واحده��ا  ای��ن 
عنوان ک��رد: موض��وع  روزگارمع��دن 
بودجه ریزی نیاز به یک  فرمت خاص 
دارد. بودجه ری��زی ب��رای تولیدکنندگان براس��اس اهداف 
تولی��د و تناژ یک س��ال مش��خص می ش��ود. در حقیقت 
هدف گذاری اصلی ب��رای تولیدکنندگان تعیین کردن تناژ 
تولید اس��ت و براساس آن بودجه ریزی به  طور سالانه انجام 
می شود؛ زمانی که تناژ کلی مشخص شد، انواع محصولات 
و میزان مصرف داخل و خارج را باید مش��خص کرد. برای 
نمونه در ش��رکت ما که نبش��ی، ناودان��ی و تیرآهن تولید 
می ش��ود، برنامه ریزی کرده ایم س��ال آین��ده ۴۰۰هزار تن 
فولاد تولید  کنیم و ۲۰۰ هزار تن آن را به نبشی، ۱۰۰هزار 
تن به تیرآهن و ۱۰۰هزار تن را به ناودانی اختصاص دهیم؛ 
بنابراین بر مبن��ای نوع تولید، میزان تولید ماهانه تا روزانه 
را برنامه ریزی خواهیم کرد و با توجه به آن بودجه س��الانه 

را تنظیم می کنیم. 
نایب��ی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: در بودجه ریزی باید 
هزینه های س��ربار و تورم سالانه را نیز برآورد کرد. به عنوان 
نمون��ه، اگر امس��ال به ازای هر تن ف��ولاد ۴۰۰هزار تومان 
هزینه ش��ده، باید برای سال آینده ۵۰۰هزار تومان در نظر 
گرفته ش��ود. وی تاکید کرد: بر این اساس در بودجه ریزی 
باید درآمدها و هزینه ها را محاس��به و بودجه یک س��ال را 

تعیین کرد. 
این فعال حوزه فولاد در ادامه خاطرنشان کرد: باید برای 
پیش��گیری از انحراف بودجه، به  طور ماهانه، فصلی و ۶ ماه 
یک ب��ار هزینه ها و درآمدها مورد پای��ش قرار  گیرد. درصد 
انحراف بودجه که مشخص شد باید آن را پایش قرار داد. 

کلان  اه��داف  زیرمجموع��ه  در  ک��رد:  اظه��ار  نایب��ی 
بودجه ری��زی، ممک��ن اس��ت ۳۰۰ بخ��ش وجود داش��ته 
باش��د که هر یک از این بخش ها بای��د در زمان بندی های 
مطرح ش��ده مورد پای��ش قرار گیرند، چراکه ممکن اس��ت 
اهداف تعیین ش��ده در طول س��ال دچار تغییراتی شوند و 

در بودجه تاثیر بگذارند. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که اگ��ر هزینه های واحد 
تولیدی بیش از درآمد آن باش��د، ای��ن واحد برای جبران 
بودجه خ��ود چه اقدام های��ی باید انجام ده��د، گفت: اگر 
ماهان��ه این موضوع مورد پایش ق��رار گیرد بخش هایی که 
سبب انحراف از بودجه ش��ده  اند را می توان شناسایی کرد 
و از عوام��ل آن پیش��گیری به عمل آورد ک��ه در نهایت که 
به پایان س��ال رس��یدیم، انحرافی از بودجه نداشته باشیم. 
به عن��وان مث��ال، اگر بازار داخل کش��ش لازم را نداش��ته 
باش��د، واح��د تولیدی بای��د به دنبال جایگزین��ی برای آن 
برآید و به س��مت ص��ادرات پیش برود. یا باید شناس��ایی 
کنیم ب��ازار به دنبال چه نوع محصولی اس��ت. برای نمونه، 
صنع��ت نفت و پتروش��یمی به دنبال ناودانی های س��نگین 
اس��ت که به  طور معم��ول از اروپا وارد می ش��د، هم اکنون 
ب��ا توجه ب��ه نیاز داخل، با تغییرات جدید ش��روع به تولید 
ناودانی های سنگین کرده ایم. نایبی افزود: اگر اهداف تولید 
محقق نش��د، واحدهای تولیدی باید جایگزین سازی و پیدا 
ک��ردن مش��تری های جدید را در برنامه خ��ود قرار دهد تا 

اه��داف تولید را محقق کند. مدیر تحقیق و توس��عه فولاد 
ناب تبریز در پاس��خ به این پرس��ش که آیا در بودجه ریزی 
واحدهای تولیدی موض��وع صرفه جویی جایی برای مطرح 
شدن دارد، گفت: در هزینه های سربار، هزینه های مستقیم 
و غیرمستقیمی وجود دارد که باید از هم تفکیک شوند که 
در این هزینه ها می ت��وان صرفه جویی کرد. به عنوان مثال، 
می توان در هزینه های مواد مصرفی و با کاهش هزینه های 
س��ربار در بودج��ه تعیین ش��ده صرفه جویی ک��رد.  نایبی 
درب��اره صرفه جویی در بخش های گوناگ��ون در یک واحد 
فولاد عنوان کرد: ب��رای صرفه جویی در یک واحد تولیدی 
بای��د بخش های گوناگون آن مورد پای��ش قرار گیرد. برای 
نمونه، با بررسی واحد خود متوجه شدیم در سال ۱۰۰هزار 
برگ کاغذ A۴ اس��تفاده می کنیم که با اتوماسیون کردن 
فرآیندها توانستیم مصرف کاغذ را به یک سوم برسانیم. در 
س��طح کلان هم در فرآیند تولید نبشی، سر و ته نبشی را 
ب��ه با یک اره نواری آهن ب��ر برش می زدیم، این نوار آهن بر 
متری ۵۰هزار توم��ان بود که با افزایش نرخ دلار به متری 
۲۰۰هزار تومان رس��ید؛ بنابراین برای کاهش هزینه ها، در 
فرآیند تولید تغییراتی ایجاد کردیم که نیاز به اره نواری را 
به حداقل رساندیم و از سال بعد قصد داریم که آن را حذف 
کنیم و با ح��ذف این اره ن��واری صرفه جویی یک میلیارد 
تومانی انجام دادیم. در س��ایر بخش های یک واحد تولیدی 

می توان از این صرفه جویی ها انجام داد. 

صرفه�جویی�های�کنترل�شده���
همچنی��ن مس��عود محم��د، مدی��ر 
بازرگانی شرکت ویان در گفت وگو با 
روزگارمع��دن اظهار ک��رد: واحدهای 
تولی��دی بخ��ش خصوص��ی از مرکز 
خاص��ی بودجه دریاف��ت نمی کنند و 
باید براس��اس هزینه ها و درآمدهای 
خود بودجه ریزی انجام بدهند. به  طور معمول سودی که از 
تولی��د نصیب این واحدها می ش��ود، درآمدهای آنها را نیز 

پوشش می دهد. 
محمد در ادامه توضیح داد: به صورت معمول ش��رکت ها 
هزینه های س��ال گذش��ته را مبنا قرار می دهند و براساس 
برنامه های تولید در سال جدید و هزینه های گوناگون دیگر 

برآوردهایی انجام می دهند و بودجه را تعیین می کنند. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که اگ��ر بودجه واحدهای 
تولیدی با کمبود روبه رو شوند چگونه می تواند آن را جبران 
کرد، گفت: در صورت کمبود بودجه، واحدها باید به سمت 
راهکارهای��ی برای جب��ران بودجه پیش برون��د یا اینکه از 

بانک ها تسهیلات بگیرند. 
ای��ن فع��ال حوزه ف��ولاد در پاس��خ به این پرس��ش که 
چ��ه راهکارهایی ب��رای صرفه جویی پی��ش روی واحدهای 
فولادی اس��ت، گفت: راهکار های ب��رای صرفه جویی وجود 
دارد و می ت��وان برخی مواد اولی��ه ارزان را جایگزین مواد 
گران قیم��ت کرد؛ از این رو بخش ه��ای گوناگون می توانند 
هزینه های بخش های خود چون هزینه های نیروی انسانی 
و هزینه ه��ای فنی که صرف نگهداری تجهیزات می ش��ود 
را کاهش دهند.  محمد در پاس��خ به این پرس��ش که این 
صرفه جویی ه��ا در کیفی��ت محص��ول تولیدش��ده اثرگذار 
خواهد بود، گفت: اگر صرفه جویی به  طورکنترل شده باشد، 
روی کیفیت تاثیر منفی نخواهد داشت. این موضوع را باید 
در نظر گرفت که زمان��ی درآمدها افزایش می یابد، ممکن 
است که به صورت برنامه ریزی نشده ای هزینه شود و باید از 
این امر پیشگیری به عمل آورد.  وی همچنین در پاسخ به 
این پرسش که آیا هزینه های تولید که در دو سال گذشته 
افزایش پیدا کرده، س��بب انحراف از بودجه نش��ده اس��ت، 
گف��ت: هرچند هزینه های تولید افزایش یافته اما در مقابل 
نرخ فروش نیز افزایش پیدا کرده و این موضوع س��ر به سر 
شده و سبب نشده که در بودجه ریزی انحرافی رخ بدهد. 

از�خرج�تا�برج�واحدهای�فولادی�
صرفه�جویی�های�میلیاردی�به�دنبال�نگاه�بهره�ورانه�حاصل�می�شود

بومی سازی فولاد نیازمند نگاه مستمر
مدیرکل�دفتر�صنایع�معدنی�وزارت�صنعت،�معدن�و�تجارت�در�گفت�وگو�با�روزگار�معدن��عنوان�کرد�

 شعار حمایت 
از تولید را عملی کنیم

نوس��ان  قیم��ت ارز یک��ی از عواملی اس��ت که 
به ش��دت بر قیمت تمام ش��ده محصولات اثرگذار 
اس��ت، هرچند برخی تولیدکنندگان در سال های 
گذش��ته تمام سعی خود را به کار گرفته اند که این 
تاثی��ر را ب��ه کمترین میزان ممکن برس��انند و در 
این راس��تا با به حداقل رساندن حاشیه سود خود 
از کمتری��ن میزان س��ود بهره مند ش��وند، این در 
حالی اس��ت که به اندازه ای که قیمت ارز افزایش 
پی��دا می کند، قیمت محص��ولات و مواد اولیه نیز 
به دنب��ال آن روند صع��ودی به خود می گیرد و اگر 
تولیدکننده نخواهد قیمت محصول خود را افزایش 

دهد باید با کمترین حاشیه سود، تولید کند. 
البت��ه باید این موض��وع را نیز در نظر گرفت که 
تولیدکنندگان علاوه بر تورم با موضوع هایی مانند 
مالیات و بیمه تامین اجتماعی نیز روبه رو هستند، 
در این شرایط بخش خصوصی واقعی تولید درگیر 
مش��کلات فراوانی هس��تند و اگ��ر دولت بخواهد 
س��ختگیری های مالیاتی را درباره تولیدکنندگان 
اعمال کند، تولیدکنندگان با مش��کلات بسیاری 

روبه رو خواهد بود. 
هرچن��د بازار برخ��ی محصولاتی که در زنجیره 
فولاد مشغول به کار هستند، راکد نیست اما در کل 
کمبود نقدینگی و مش��کلاتی چون تورم و مالیات 
کار را برای تولیدکنندگان با س��ختی روبه رو کرده 
اس��ت. این در حالی اس��ت که در سال رونق تولید 
ک��ه باید حمای��ت از تولیدکنندگان در س��رلوحه 
دس��ت اندرکاران قرار گیرد، اما این حمایت در حد 
یک ش��عار باقی مانده است و همچنان برگ برنده 

در دست تولیدکنندگان نیست. 

 ذوب آهن ریل
 ما را تامین می کند 

رئیس جمهوری در آیین بهره برداری از قطار برقی 
گلشهر به هشتگرد گفت: آینده بسیار خوب است. 

به گ��زارش رواب��ط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، 
حسن روحانی عنوان کرد: آنچه برای من مهم است 
این اس��ت که هر یک از ای��ن پروژه ها که راه اندازی 
می ش��ود یک ضربه بر دش��من و چراغ امیدی برای 
ملت ما اس��ت. دیگر نیازی نیست آلمان برای ما پل 
ورس��ک و راه آهن بسازد، ما خودمان راه آهن و ریل 
می س��ازیم، دولت یازده��م و دوازدهم ما را در ریل 
خودکف��ا کرد، امروز اصفه��ان )ذوب آهن( ریل ما را 
تامین می کند لازم نیس��ت انگلیس��ی ریل را به ما 

بدهد. 

بازنگری در ساختار 
بومی سازی فولاد خوزستان 

محم��دی،  عل��ی 
مدیرعامل فولاد خوزستان 
در پیامی که به مناس��بت 
ف��ولاد  مل��ی  جش��نواره 
داده، عن��وان ک��رد: فولاد 
خوزستان همچون گذشته 

در فرآیند بومی سازی همچون کاتالست ها، اجرای 
طرح زمزم، کوره پاتیلی و... پیش��تاز بوده و با نگاه 
ویژه به حمایت از تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
داخلی، در راستای بومی سازی قطعات و تجهیزات 
ب��ا توجه به ش��رایط خطیر کنون��ی در نظر دارد 
س��اختار بومی سازی در ش��رکت را مورد بازنگری 
ق��رار داده و ریل گ��ذاری جدی��دی در راس��تای 
حمای��ت از تولید داخلی، نهادینه ش��دن فرهنگ 
بومی س��ازی، کاهش بروکراسی های موجود و در 
نهای��ت تامین نیاز ش��رکت برای تولی��د پایدار را 

فراهم کند. 
 نکته حائز اهمیت دومین جشنواره و نمایشگاه 
مل��ی فولاد ایران، تس��هیل و ایج��اد ارتباط میان 
تولیدکنن��ده و مصرف کنن��ده فناوری اس��ت که 
برای نخس��تین بار اطلاعات ش��رکت ها به صورت 
بانک اطلاعاتی و دقیق ثبت، دس��ته بندی و تهیه 
می شود که امر بومی سازی را تسریع خواهد کرد.

احد خوشرو
فعال سنگ سنباده

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

 سارا اصغری: 
از عم��ر صنعت ف��ولاد ایران بی��ش از نیم قرن 
می گ��ذرد و در این ۵دهه، صنعت فولاد توانس��ته 
به خوبی در مسیر بومی سازی خود گام بردارد، اما 
در چند س��ال گذشته آنچه صنعتگران فولاد را با 
تنگناهایی روبه رو کرده، تحریم ها و منع برخی از 
واردات در زمین��ه مواد اولیه، قطعات یا تجهیزات 
بوده اس��ت؛ موضوع��ی که دس��ت اندرکاران این 
صنعت را به این س��مت پیش برده تا با استفاده از 
ت��وان متخصصان داخلی این صنعت را به س��مت 
بومی سازی کامل و بی نیاز از واردات یا متخصصان 

خارجی سوق دهند. 
انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد ای��ران به دنبال 
خ��روج امری��کا از برج��ام و تحریم ه��ای دوباره 
س��ال۱۳۹۷، بر آن ش��د ت��ا با جدیت بیش��تری 
موضوع بومی س��ازی در صنعت فولاد را با ۴ محور 
م��ورد پیگی��ری ق��رار دهد. یکی از ای��ن محورها 

برگزاری جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد است. 
جش��نواره و نمایش��گاه مل��ی فولاد ای��ران که 
نخس��تین دوره آن دی س��ال گذشته برگزار شد 
با اس��تقبال قابل توجهی روبه رو و دومین دوره آن 

نیز دی امسال برگزار خواهد شد. 
 »جش��نواره و نمایشگاه بومی سازی فولاد فرصت 
مناسبی است تا ش��رکت هایی که توانمندی های 
آن ناش��ناخته باقیمانده به معرفی توانمندی های 
خ��ود بپردازند.« این  مطلب را س��یف الله  امیری، 
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در گفت وگو با روزگار معدن  عنوان کرد 

که این گفت وگو در ادامه می آید. 
درباره اهمیت جشنواره و نمایشگاه ملی  �

فولاد ایران بگوید؟ 
جش��نواره و نمایش��گاه بومی س��ازی فولاد که 
نخس��تین دوره آن س��ال گذش��ته برگزار ش��د، 
بازتاب های بس��یار خوبی به دنبال داش��ت. برخی 
ش��رکت ها که قادر به تولی��د برخی تجهیزات در 
صنعت فولاد ش��ده اما ناشناخته باقی مانده بودند، 
در نمایش��گاه ای��ن فرص��ت را پی��دا کردند که به 
معرفی توانمندی های خود بپردازند. از نمایش��گاه 
س��ال گذش��ته تا  اکنون هم برخی ش��رکت های 
تولیدکنن��ده داخلی شناس��ایی ش��دند و برخی 
شرکت ها نیز نیاز خود را از طریق این شرکت های 

داخلی تامین کردند. 
اس�تمرار برگ�زاری ای�ن نمایش�گاه را  �

باوجود نمایش�گاه های دیگ�ری که در طول 
س�ال برگزار می ش�ود تا چه اندازه ضروری 

می دانید؟
نگاه این نمایش��گاه به بومی س��ازی اس��ت و نه 

فقط به فروش محصولات، از همین رو بسیار مهم 
اس��ت که این نگاه اس��تمرار داشته باشد. دومین 
دوره نمایش��گاه ب��ا این مزیت هم��راه خواهد بود 
که ش��رکت هایی که در نمایشگاه نخست شرکت 
داشتند، دستاوردهای خود را در یک سال گذشته 
ارائه بدهند که بدون ش��ک همراه با موفقیت هایی 
بوده؛ بنابراین نمایش��گاه دوم از این جهت دارای 
اهمیت اس��ت که ش��رکت هایی که سال گذشته 
حضور داش��تند، گزارش��ی از عملکرد خود را ارائه 
می دهند. براس��اس گزارش های ارائه شده از سال 
گذشته، بومی سازی بیشتر تجهیزات صنعت فولاد 
س��بب جلوگیری خروج قابل توجهی ارز از کشور 
شده است. علاوه بر این، در نمایشگاه دوم ممکن 
اس��ت که شرکت هایی برای نخس��تین بار حضور 
خواهند داش��ته باش��ند که بتوانند دستاوردهای 
از همی��ن رو  بیاورن��د.  به هم��راه  قابل توجه��ی 

شرکت هایی که بومی س��ازی را جدی نگرفته اند، 
دریافته ان��د که نیاز ب��ه تامین قطعات و تجهیزات 
از داخل موضوع جدی اس��ت و با توجه به شرایط 
تحریم ه��ا و تاکی��د بیش از پیش ب��ه توان داخل، 
باید در چنین نمایشگاه هایی حضور داشته باشند. 

نمایش�گاه تا چه اندازه برای شرکت های  �
کوچک ثمربخش خواهد بود؟ 

ش��رکت های کوچ��ک چن��دان به پی��چ و خم 
راه ه��ای واردات تجهی��زات آگاهی ندارند و حتی 
اگر آگاهی داشته باشند، ممکن است واردات برای 
آنها صرفه اقتصادی نداشته باشد. به عنوان نمونه، 
اگر بخواهند الکترود موتور وارد کنند با مشکلات 
و ش��رایط تحری��م و همچنی��ن بروکراس��ی های 
واردات روبه رو می ش��وند. از همین  رو حضور آنها 
در چنین نمایش��گاه های بسیار مفید خواهد بود، 
بنابراین مشکلات ش��رکت های کوچک بیشتر از 

شرکت های بزرگ در این نمایشگاه ها حل خواهد 
شد. 
صنع�ت ف�ولاد تا چه ان�دازه توانس�ته  �

نیازهای خود را بومی سازی کند؟ 
زنجیره فولاد بالای ۷۰درصد توانسته تجهیزات 
خ��ود را بومی  س��ازی کند البت��ه همچنان برخی 
تجهیزات و قطعات مورد نیاز این صنعت از خارج 
وارد می ش��ود، ام��ا در صنع��ت فولاد مهندس��ان 
ایرانی توانس��ته اند برخی از تجهیزات مهندس��ی 
را بوم��ی کنن��د که نی��از به واردات آنها نداش��ته 
باش��یم. بومی س��ازی در صنع��ت ف��ولاد در حال 
حرکت به س��مت ایجاد فناوری اس��ت. بس��یاری 
از ش��رکت ها مهندس��ی معکوس انجام می دهند. 
البت��ه تولیدات جدید هم دارن��د.  از رهبر معظم 
انق��لاب ت��ا رئیس جمهوری تا وزی��ران همگی به 
این باور قلبی رس��یده اند که صنعت باید به سمت 
بومی س��ازی حرکت کند. زمان��ی که این دیدگاه 
بین مس��ئولان و تولیدکنندگان درونی ش��ود، در 
عم��ل به این س��مت نیز پیش خواهی��م رفت. از 
س��وی دیگر، دولت به هیچ عن��وان اجازه واردات 
به کالایی که در داخل تولید می ش��ود را نمی دهد 
و ای��ن موضوع به طور کامل کنترل ش��ده اس��ت. 
هم اکن��ون نیز قص��د داریم کالاهایی که مش��ابه 
آن در داخل نیس��ت، بومی سازی کرده و از طریق 
 مهندسی معکوس، تجهیزات و ماشین آلات آن را

 بسازیم. 

ش�رکت های دانش بنی�ان تا چ�ه اندازه  �
می توانند در زمینه بومی س�ازی تاثیرگذار 

باشند؟ 
ب��ا توج��ه ب��ه ش��رایط تحریم ه��ا ب��ر حضور 
شرکت های دانش بنیان بیش از پیش تاکید شده 
است. از همین رو این شرکت ها باید از این فرصت 
استفاده کنند و از توان خود حداکثر بهره را ببرند. 
نمایش��گاه ملی فولاد نی��ز می تواند زمینه تعامل 
بیش��تر ش��رکت های دانش بنیان با شرکت های 

فولادی را فراهم آورد. 
 یک��ی از مزیت ه��ای تحریم ه��ا این اس��ت که 
در این س��ال ها ما به س��مت بومی سازی حرکت 
کرده ای��م. برای نمونه، در صنع��ت فولاد الکترود 
گرافیتی که تا پیش از این، وارداتی بود هم اکنون 
در ح��ال بومی ک��ردن آن هس��تیم. از همین رو 
ش��رکت های دانش بنیان باید حضور پررنگ تری 
داشته باشند و البته دولت نیز باید از آنها حمایت 

به عمل آورد. 
چه پیشنهادی برای بهتر شدن برگزاری  �

نمایشگاه دارید؟ 
تولیدکنندگان و سازندگان قطعات و تجهیزات 
و همچنین مصرف  کنندگان و خریداران باید بیش 
از پیش نمایشگاه بومی سازی را جدی بگیرند و در 
چنین نمایشگاهی حضور داشته باشند، چراکه این 
 بهترین فرصت است تا توانمندی های خود را نشان

بدهند. 

نخستین دوره جشنواره و نمایشگاه بومی سازی فولاد 
که سال گذشته برگزار شد، بازتاب های بسیار خوبی 

به دنبال داشت. برخی شرکت ها که قادر به تولید برخی 
تجهیزات در صنعت فولاد شده  و ناشناخته باقی مانده 

بودند، در این نمایشگاه این فرصت را پیدا کردند که به 
معرفی توانمندی های خود بپردازند
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 شبکه های ارتباطی 
معادن زیرزمینی 

  با توجه به نیاز روزافزون به مواد معدنی و اینکه ذخایر 
س��طحی معدنی که به طور روباز استخراج می شوند در 
حال کاهش هستند، تامین مواد معدنی موردنیاز جهان 
در آینده وابسته به گسترش معدنکاری زیرزمینی است 
که ش��رایط بهره برداری از آنها مستلزم شرایط ویژه ای 
اس��ت که به مراتب پیچیده تر، مش��کل تر و دارای بازده 
کمت��ر و زمان برتر از بهره برداری از معادن روباز اس��ت.  
در معادنی که دارای س��نگ های س��خت و به نس��بت 
مقاوم هس��تند و کمترین میزان شکستگی ها را دارند، 
نگه��داری تونل ها آس��ان تر اس��ت و مقاطع بزرگ تری 
می توانند در آنها حفر شوند و میزان ریزش های تونلی و 
هزینه های نگهداری آنها بسیار پایین تر از شرایطی است 
که سنگ ها ریزشی اس��ت، چراکه نگهداری تونل ها در 
این ش��رایط هزینه های بالای��ی را طلب می کنند. یکی 
از ابزارهای مهمی که ام��روزه در معدنکاری زیرزمینی 
کاربردی اساسی دارد، شبکه های ارتباطی الکترونیکی 
اس��ت که نقش��ی مهم و حیاتی را در معادن زیرزمینی 
ایفا می کنند و با توجه به اینکه آینده معدنکاری در گرو 
عملکرد ماشین آلات با کنترل های الکترونیکی است و 
وظایف آماده سازی، انفجار و حمل ونقل مواد در معادن 
زیرزمین��ی برعهده ای��ن نوع ماشین هاس��ت، اهمیت 
فن��اوری الکترونیکی بیش از پیش آش��کار می ش��ود.  
ارتباط��ات الکترونیک��ی در معدن��کاری زیرزمینی از 
این لحاظ مهم اس��ت که کارکرد نیروهای انس��انی در 
زیرزمین مش��کلات زیادی را به همراه داش��ته و تمایل 
کارکنان شامل مهندس، تکنس��ین، استادکار و کارگر 
س��اده به کارکرد در زیرزمین با وجود مزیت های مادی 
و رفاهی بالا در حداقل اس��ت؛ بنابراین باید توجه داشت 
ک��ه برنامه ریزی برای آماده  س��ازی و بهره ب��رداری در 
مع��ادن زیرزمین��ی نیاز به زمان طولانی داش��ته و باید 
با اس��تفاده از تجهیزات الکترونیکی و کنترل از راه دور 
برنامه ریزی، تا اس��تفاده از نیرو های انسانی در زیرزمین 
را بت��وان تا حد امکان به حداق��ل کاهش داد. با توجه به 
پیشرفت هایی که در تولید ماشین آلات مخصوص حفر 
تونل، انفجار و اس��تخراج با سیس��تم های کنترل از راه 
دوربه وجود آمده است، آماده سازی  ها شامل حفر تونل  
ب��ا هر مقطع، عملی��ات انفجاری و بهره ب��رداری از ماده 
معدنی با دخالت حداقلی از نیروی انس��انی امکان پذیر 
ش��ده ولی با وجود تمامی این امکانات برنامه ریزی برای 
آماده س��ازی و بهره برداری از مع��ادن زیرزمینی زمانی 
طولانی و ماشین آلاتی خاص و پیشرفته ای را می طلبد 
تا با روش های اس��تخراجی کلان، تولی��دات معدنی را 
بت��وان در حد تولید مع��ادن روباز حفظ ک��ه این امر با 
اضافه کردن تع��داد کارگاه های زیرزمینی و اس��تفاده 
از روش ه��ای کلان اس��تخراجی امکان پذیر اس��ت.  از 
فناوری های ایجاد ش��بکه های ارتباط��ی در معادن، ۲ 
ش��بکه، نمونه هایی از این فناوری های پیشرفته است.  
شبکه ماین هوپ: تغذیه این شبکه توسط باتری ها است 
و یک ش��بکه بی سیم بوده که بیشترین ارتباط کارکنان 
زیرزمینی را با خارج و در داخل معادن زیرزمینی تامین 
می کند. مزیت ش��بکه ماین هوپ بی س��یم بودن است. 
به این ترتیب می توان این ش��بکه را در سراس��ر معدن 
بدون هیچ محدودیتی نصب و استفاده کرد.  شبکه ماین 
پروکس: طراحی این ش��بکه به منظور برقراری ارتباط 
بین کامپیوترهاس��ت. در این سیس��تم ک��ه ارتباطات 
بین ماش��ین ها و افراد را برقرار می کن��د در جلوگیری 
از وق��وع ح��وادث و خطرات موثر بوده و در این ش��بکه 
به طور آنلاین تمام��ی رویدادها و ویژگی های محیطی 
زیرزمینی را به مرکز س��طحی منتقل می کنند.  احداث 
ش��بکه های یاد شده و فناوری های متعدد مشابه دیگر، 
باعث رشد چشمگیری در ایمنی و بازدهی فعالیت  های 
معادن زیرزمینی می ش��وند و علت این است که هرقدر 
ارتباطات بین افراد و ماشین ها و مرکز نظارت در معادن 
بیش��تر و قاب��ل اطمینان تر باش��ند؛ کنترل بیش��تری 
روی اعض��ا و ماش��ین ها قابل اجرا ب��وده و درصد خطا و 
عملکرد های خارج از برنامه پیش بینی ش��ده در تمامی 
بخش ه��ای معدن کاه��ش یافته و از طرف��ی دیگردر 
ص��ورت ق��رار گرفتن هر ی��ک از کارکن��ان در معرض 
خطر یا ماش��ین آلاتی که در مع��رض خرابی یا تصادف 
قرار می گیرند اعلام خطر به موقع کرده و ایمن س��ازی 
محی��ط با س��هولت بیش��تری انجام می ش��ود. گفتنی 
اس��ت که جلوگیری از آسیب و خس��ارت به انسان ها و 
ماش��ین آلات و سایر موارد به طور مس��تقیم بر افزایش 

بازدهی پروژه های معدنی اثرگذار است. 

بهرام فرزاد
فعال معدن

بومی سازی فراتر از یک شعار است
حمایت قاطع رئیس هیات عامل ایمیدرو از دومین جشنواره ملی فولاد

 محبوبه ناطق: 
دومین جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد امسال 
۲۳ تا ۲۶ دی در برج میلاد با محوریت بومی س��ازی 
برگ��زار می ش��ود و روزگار معدن، ح��دود یک هفته 
مانده به این رخداد بزرگ فولادی که س��ال گذشته 
نیز مورد اس��تقبال جدی شرکت کنندگان فولادی و 
تامین کنندگان آن قرار گرفت، سلس��له گزارش ها و 

گفت وگوهایی را تهیه کرده که می خوانید. 
حمای�ت ج�دی ایمی�درو از جری�ان  �

بومی سازی
ایمیدرو به عنوان س��ازمان 
توس��عه ای معادن و صنایع 
معدن��ی ک��ه در بزرگترین 
صنایع زنجیره فولاد حضور 
دارد به ای��ن رخداد فولادی 

سال توجه ویژه دارد.
خ��داداد غریب پ��ور رئیس هیات عام��ل ایمیدرو 
در این ب��اره در گفت وگو ب��ا روزگار معدن  گفت: هر 
نمایش��گاهی که در راستای بومی سازی برگزار شود، 
س��ازمان توس��عه ای ایمیدرو از آن حمایت می کند.  
وی اف��زود: اولویت ما در ش��رایط فعل��ی حمایت از 
س��اخت داخل، تولید دانش فنی در داخل، س��اخت 
ماش��ین آلات و تجهی��زات اس��ت. در این راس��تا در 
ایمیدرو س��اختاری را طراحی کردیم و جلس��اتی را 
ترتیب داده ایم که موضوع آن بومی س��ازی اس��ت و 
ش��امل همه این موارد از جشنواره گرفته تا نمایشگاه 
دائمی س��اخت داخل و شناس��ایی واحدهای فعال 
در زمینه س��اخت داخل می ش��ود. وی تصریح کرد: 
در ادامه چنانچه تجهیزی در کش��ور س��اخته شد و 
جواب داد از واردات ش��بیه ب��ه آن تجهیز جلوگیری 
می کنی��م. این حمایت همه جانب��ه دولت و ایمیدرو 
از جریان بومی س��ازی اس��ت.  وی در پاس��خ به این 
س��وال که  آیا ایمیدرو برای واحدهای فولادی کشور 
برنام��ه  و اس��تراتژی  تبیین ک��رده تا در این راس��تا 
حرکت کنند گفت: بله این استراتژي تدوین شده که 
ازجمله آنها برگزاری نمایشگاه، به اشتراک گذاشتن 
تجارب مشترک، اس��تفاده از ظرفیت های همدیگر، 
فعال س��ازی واحدهای R&D و ارتب��اط ارگانیکی 
بین واحده��ای فولادی و مرک��ز تحقیقات کرج که 
قرارداده��ای متعدد با هم می  بندند، اس��ت.  رئیس 
هیات عامل ایمی��درو در ادامه تاکید کرد: همچنین 
تمهیداتی اندیش��یده ش��ده تا با دانشگاه ها در حوزه 
دانش بنیان قراردادهایی منعقد ش��ود؛ در این راستا 
ایمیدرو با همکاری دانشگاه تهران و دانشگاه صنعتی 
شریف یک واحد مشترک با شرکت های دانش بنیان 
در دس��ت طراحی دارد.  غریب پور با اش��اره به اینکه 
مجموع��ه ای از اقدامات در این راس��تا وجود دارد و 

روی آن ه��م تمرکز کردیم، اظه��ار کرد: البته اعتقاد 
هم نداری��م این اقدامات به همین جا محدود ش��ود 
بلکه هر شرکتی که روش نوآورانه ای در زمینه تامین 
تجهیزات مورد نیاز صنعت فولاد بیاورد ما به صورت 
س��ازماندهی ش��ده از آن حمای��ت می کنیم.  وی در 
ادامه تصریح کرد: البته این حمایت ها شامل حمایت 
مالی نمی شود، چون خود شرکت ها توان مالی کافی 
در ای��ن زمینه دارند؛ ما معتقدی��م کار در این زمینه 
تنها اراده لازم دارد و منابعش را خود شرکت ها تامین 
می کنن��د.  غریب پور با بیان اینکه ما باید به تحقیق و 
آموزش بیش از آنچه وجود دارد توجه کرده و بودجه 
اختصاص بدهیم گفت: توجه به س��اخت داخل اقلام 
مورد نیاز صنعت، به صورت یک باید و تکلیف اس��ت. 
ما در مجامع ش��رکت ها، ب��ه آنها تکلیف می کنیم که 
ب��رای بومی س��ازی و س��اخت داخل ب��ه عنوان یک 
اولوی��ت، س��ازکاری طراحی کنند و اینطور نیس��ت 
که بومی  س��ازی ش��عارگونه باش��د.  به گفته وی، در 
این راستا ش��رکت های فولادی با ایمیدرو هماهنگ 
هس��تند و این سیاس��ت ها را اجرای��ی می کنند. به 
همین دلیل در جش��نواره بهره وری یکی از امتیازاتی 
که برای انتخاب ش��رکت برتر لحاظ می ش��ود میزان 

تلاش��ی اس��ت که برای س��اخت داخل و کم کردن 
نیازشان به خارج صرف می شود.

فرصتی برای جامعه دانشگاهی �
مدیرعامل آهن و فولاد غدیر 
ایرانی��ان و عضو هیات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران نی��ز درباره جش��نواره 
نمایش��گاه  و  ف��ولاد  مل��ی 
بومی س��ازی به روزگار معدن 
گفت: جشنواره ملی فولاد و نمایشگاه بومی سازی به 
تعبیری، محلی برای معرفی توانمندی های س��اخت 
داخل در دو محور است که سال پیش نخستین دوره 
آن برگزار شد و امسال نیز دوره دوم آن از دوشنبه ۲۳ 

تا پایان روز پنجشنبه ۲۶ دی برگزار می شود.
اس��دالله فرشاد ادامه داد: این جشنواره و نمایشگاه 
دو تفاوت اساسی با سایر جشنواره ها و سمپوزیوم ها و 
سمینارهایی که به طور معمول برگزار می شود دارد؛ 
یکی این است که اخیرا بعد از اقتصاد نفتی که می توان 
گفت اتوبان توس��عه صنعتی ایران در ۵ دهه اخیر به 
ش��مار می رود و همه توسعه های صنعتی-اقتصادی 
کش��ور حول مح��ور صنایع نفت، گاز و پتروش��یمی 

اس��ت به ظرفیت بزرگ معادن و صنایع معدنی ایران 
توجه می شود. وی افزود: در این زمینه صنعت فولاد، 
اقتص��اد بزرگی اس��ت که به لحاظ اش��تغال پایدار و 
مولد می تواند کنارگذر مطمئنی برای توسعه اقتصاد 
ملی باشد؛ در ۵ دهه اخیر تلاش های جمعی فراوانی 
در ابعاد س��رمایه گذاری و پرورش و آموزش سرمایه 
انس��انی در خانواده بزرگ آه��ن و فولاد ایران انجام و 
در این ۵ ده��ه گام های موثر و بلندی برای توس��عه 
صنایع آهن و فولاد کشور برداشته شده است.  فرشاد 
اضافه کرد: بنابراین جا دارد س��الی یک بار حداقل از 
۱۰ نف��ر از بزرگان خانواده صنع��ت، معدن و صنعت 
فولاد ایران که در ابعاد مدیریتی و س��رمایه گذاری و 
توسعه ای صنعت موثر بوده اند و خدمات برجسته ای 
به این بخش از اقتصاد عرضه کرده اند، قدردانی شود 
و در حدی که مقدور اس��ت به جامعه جوان صنعت و 
معدن معرفی ش��وند. وی تصریح کرد: در این بخش 
غیر از مدیران و اثرگذاران بر توسعه صنعت فولاد جا 
دارد از خدمات ش��رکت هایی ک��ه در یک دهه اخیر 
در جهت ارتقای توانمندی های بومی س��ازی حرکت 
کردن��د هم قدردانی ش��ود. بنابراین از ش��رکت های 
فنی-مهندس��ی و ش��رکت های س��ازنده تجهیزات 
صنعت��ی آهن و فولاد اعم از بخ��ش معادن و صنایع 
پایین دستی معدن، صنعت فولاد و پایین دست آهن 
و فولاد نیز با انتخاب و معرفی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ای��ران که قاطبه تولیدکنندگان فولاد عضو آن 
هس��تند انتخاب و از آنها قدردانی  ش��ود.  مدیرعامل 
آهن و فولاد غدیر ایرانیان و عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ایران در ادام��ه گفت: محور 

دیگر این جشنواره نمایشگاه است؛ از آنجا که تاکنون 
نمایش��گاه هایی از این دست در محل نمایشگاه های 
بین المللی که فض��ای بزرگی برای معرفی تجهیزات 
دارد برگزار می ش��دند و این جشنواره و نمایشگاه در 
ب��رج میلاد که فضای کمتری دارد برگزار می ش��ود، 
مح��ور اصل��ی معرف��ی تجهی��زات س��اخت داخل 
انتخاب نش��ده، چ��را که معتقدیم ای��ن اطلاعات در 
 قالب س��امانه ای ک��ه چندی پیش افتتاح ش��د ارائه 

می شود.
 انجمن تمام اطلاعات توانمندی های ساخت داخل 
را هم گردآوری و تدوین کرده و برای اس��تفاده عموم 
گذاش��ته؛ کار جدیدی که قرار است در این جشنواره 
انجام  ش��ود، معرفی نیازمندی هاست؛ تجهیزاتی که 
تاکنون در داخل س��اخته نشده و صنایع آهن و فولاد 
به آن نی��از دارند اعم از تجهی��زات مکانیکی، برقی، 
الکترونیک��ی، سیس��تم های کنترل، اتوماس��یون، 
تجهی��زات هیدرولیکی، تجهیزات پنوماتیکی و همه 
تجهیزات��ی که در یک صنعت ف��ولادی کاربرد دارد 
و تا این لحظه س��اخته نش��ده یا نمونه های��ی از آنها 
یا فیلم هایی از مش��خصات فن��ی و فناوریکی تهیه، 
تدوی��ن و روی ۸ میز معرف��ی نیازمندی های داخل 
 ب��ه تمام��ی ش��رکت های توانمند داخل��ی معرفی 

می شوند. 
وی ادامه داد: به ویژه این امکان برای ش��رکت های 
دانش بنیان که جامعه جوان کارآفرین هستند فراهم 
می شود تا با ش��ناخت نیازمندی های صنعت فولاد، 
در جهت رفع آن تلاش کنند و اس��تعداد، خلاقیت و 
توانمندی خ��ود را به کار گیرند و بتوانند در مس��یر 
س��اخت تجهیزاتی که معرفی می ش��ود گام بردارند. 
این بهترین فرصتی است که می توانند از آن استفاده 

کنند.
فرش��اد اف��زود: ش��رکت کنندگان در نمایش��گاه 
فهرس��تی از نیازمندی های خود را به صورت مدون 
ارائه می دهن��د به همین دلی��ل معتقدیم عرصه ای 
ب��رای حضور تمام قد اس��اتید، دانش��جویان جوان و 
نخبه، کارآفرینان  و دانشگاهیان به ویژه دانشگاه های 

فنی- مهندسی کشور وجود دارد. 
مدیرعام��ل آه��ن و ف��ولاد غدیر ایرانی��ان و عضو 
هی��ات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران 
در ادام��ه تصری��ح ک��رد: ش��رکت های جدیدی که 
تحت عنوان ش��رکت های دانش بنی��ان و کارآفرین 
و خانه ه��ای فناوری و ن��وآوری در مراکز اس��تان ها 
تاس��یس ش��ده و قاطب��ه اس��اتید و دانش��جویان 
ای��ن دانش��گاه ها در آن حض��ور دارن��د برای آش��نا 
ش��دن ب��ا نیازمندی های فن��ی کش��ور و ایجاد یک 
 ارتب��اط س��ازنده می توانن��د از این ۴ روز اس��تفاده 

کنند.

خدا دادغریب پور: در ایمیدرو ساختاری را طراحی کردیم و 
جلساتی را ترتیب داده ایم که موضوع آن بومی سازی است و شامل 
همه این موارد از جشنواره گرفته تا نمایشگاه دائمی ساخت داخل 

و شناسایی واحدهای فعال در زمینه ساخت داخل می شود

تامین کنندگان مزیت کیفیت و قیمت را لحاظ کنند
هدف، شتاب در بومی سازی صنعت فولاد

محبوبه ناطق: دومین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد با محوریت بومی س��ازی، امسال ۲۳ 
تا ۲۶ دی در برج میلاد برگزار می شود و روزگار 
معدن، به عنوان حامی این رخداد بزرگ فولادی 
که س��ال گذش��ته نیز م��ورد اس��تقبال جدی 
ش��رکت کنندگان فولادی و تامین کنندگان آن 
قرار گرفت، سلس��له گزارش ها و گفت وگوهایی 

را تهیه کرده که می خوانید. 
تقویت همکاری تامین کنندگان و  �

فولادسازان 
بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ای��ران در گفت وگو ب��ا روزگار معدن، با 
اش��اره به برگزاری دومین جشنواره و نمایشگاه 
مل��ی فولاد ای��ران اظهارکرد: نکت��ه مهمی که 
باید به آن توجه کنیم، این اس��ت که ما از یک 
واردکنن��ده ف��ولاد به ی��ک صادرکننده تبدیل 
شده ایم؛ از این رو س��رمایه گذاری ها باید منجر 
به تولید رقابت پذیر و اقتصادی ش��ود و این یک 

اصل است. 
وی تصریح کرد: موج حمایت از تأمین کنندگان 
داخل��ی در زنجیره آهن و فولاد به ش��رط آنکه 
تولی��دات داخلی به لح��اظ کیفی قابل رقابت با 
نمونه های خارجی باش��ند، به موفقیت خواهد 
رسید. از آنجایی که به لحاظ قیمتی با شرایطی 
که برای ارز ایجاد شده، تولید داخل رقابت پذیر 
شده است و به طور قطع مصرف کننده انگیزه ای 
ن��دارد که به س��راغ محص��ولات خارجی برود.  
رئی��س انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران در 
ای��ن گفت وگ��و اظهارک��رد: کاری ک��ه انجمن 
تولیدکنندگان فولاد از س��ال گذشته در حوزه 
بومی س��ازی آغاز کرد و مورد استقبال گسترده 
ش��رکت ها واقع ش��د، برگزاری جش��نواره ملی 
فولاد ایران و نمایش��گاه تخصصی بومی س��ازی 
اس��ت. این کار اگرچه دیرهن��گام اما در نهایت 
از س��ال گذش��ته آغاز ش��د و ش��رایط آشنایی 
سازندگان و تامین کنندگان قطعات و تجهیزات 
و فولادسازان را فراهم کرد و توسعه بومی سازی 

را شتاب بخشید. 
وی افزود: تحریم نیز شرایط را به گونه ای رقم 
زده که به واس��طه بح��ث ارز و محدودیت های 

ارزی از ی��ک س��و و تامین تجهی��زات مرغوب 
از دیگر کش��ورها از س��وی دیگ��ر، چاره ای جز 
بومی سازی نداریم و ضرورت ایجاب می کند به 
این مقوله بیش از پیش توجه و به بومی س��ازی 

به چشم یک فرصت نگاه کنیم. 
س��بحانی ب��ا بی��ان اینک��ه م��وج حمایت از 
تامین کنن��دگان داخل��ی مش��روط اس��ت و 
تولیدات داخلی به لحاظ کیفی باید قابل رقابت 
با نمونه های خارجی باش��ند، خاطرنش��ان کرد: 
شاید بسیاری از تجهیزات صنعت فولاد تا سال 
گذشته هم وارداتی بوده، اما به واسطه تحریم ها 
باید از این پس این تجهیزات در داخل کش��ور 
تولید و تامین شوند. دولت و مجلس نیز در این 
راستا گام های خوبی برداشته اند و قانون استفاده 
از حداکث��ر توان س��اخت داخل ک��ه اصلاحیه 
خورد و ابلاغ ش��د، فرصتی را برای صنعتگران و 
سازندگان داخلی فراهم کرده تا کالاهای مشابه 
کالای��ی ک��ه در داخل تولید می ش��ود یا امکان 
تولید آن وجود دارد، ثبت سفارش نشده و اجازه 
واردات نگیرد.  وی سرعت گرفتن بومی سازی را 
نیازمن��د مزیت کیفی و قیمتی تأمین کنندگان 
داخل��ی دانس��ت و گفت: این م��وج حمایتی به 
شرط آنکه تولیدات داخلی به لحاظ کیفی قابل 
رقابت با نمونه های خارجی باش��ند به موفقیت 
خواهد رس��ید چون به لحاظ قیمتی با شرایطی 
که برای ارز ایجاد شده، تولید داخل رقابت پذیر 

است و به طور قطع مصرف کننده انگیزه ای ندارد 
که به س��راغ محص��ولات خارجی و واردات آنها 
برود.  س��بحانی با اش��اره به تحریم ها و افزایش 
ن��رخ ارز خاطرنش��ان کرد: طبیعی اس��ت، هر 
کش��وری باید در راس��تای حفظ استقلال خود 
به س��مت بومی س��ازی حرکت کند و ایران نیز 
چ��اره ای جز حرکت در این مس��یر ن��دارد، اما 
تحریم ها و مسائل و مشکلات ارزی این موضوع 
را تس��ریع کرده است. اگر در سال های گذشته 
به این موضوع توجه نمی ش��د دلیل آن این بود 
ک��ه با نرخ پایین ارز، تامی��ن نیاز داخل توجیه 
اقتصادی نداشت.  وی افزود: اکنون که به دلیل 
تحریم ها و نوس��ان های نرخ ارز، ش��رکت های 
فولادی با محدودیت هایی روبه رو هس��تند، این 
واحده��ای صنعتی نگاه خود را به س��مت بازار 
داخل برگردانده اند و بهتر است تولیدکنندگان 
و سازندگان داخلی از این فرصت استفاده کنند. 

مهندسی معکوس �
مصطف��ی عطایی پور، مدی��ر مجتمع فولادی 
س��با وابس��ته به فولاد مبارکه نیز در گفت وگو 
ب��ا روزگار مع��دن از دلای��ل ایجاب��ی برگزاری 
جش��نواره ملی فولاد گفت و آن را نمایشگاهی 
لازم و ض��روری در زمین��ه تامی��ن قطع��ات و 
تجهی��زات مورد نیاز صنایع ف��ولادی در زمان 
تحری��م معرف��ی ک��رد. وی افزود: ب��ا توجه به 
تحریم ها و ش��رایطی که درآن به س��ر می بریم، 

بهتر اس��ت بیشتر قطعات یدکی را داخل کشور 
بومی س��ازی کنیم؛ این امر نیاز به فناوری هایی 
دارد که با مهندس��ی معک��وس می توان به آنها 
دس��ت یاف��ت و می توان از برخی ش��رکت های 
دانش بنی��ان ک��ه در ای��ن زمین��ه تجربه هایی 
دارند نیز اس��تفاده کرد.  وی ادامه داد: در فولاد 
مبارکه با همان روند مدیریتی که اش��اره ش��د، 
 ح��دود ۹۵ درصد قطعات بومی س��ازی ش��ده 

است.
 عطایی پور در ادامه از دستاوردهای جشنواره 
ملی فولاد در س��ال گذشته برای مجموعه خود 
گف��ت و عنوان کرد: در بخش روتاری  جوینت و 
مکانیکال س��یل به توفیق های خوبی رسیدیم. 
در تولید و تامین برخی از پمپ ها نیز توانستیم 
با ش��رکت های دانش بنیان به توافق های خوبی 
برس��یم. در س��اخت یکس��ری گیربکس ها هم 
به س��اخت داخل رس��یدیم که در این مس��یر 
شناس��ایی منابع��ی که این جش��نواره برای ما 
امکان پذی��ر کرده بود،  بس��یار به ما کمک کرد. 
این جش��نواره کاربردی اس��ت به این دلیل که 
شرکت های فولادی و غیرفولادی گوناگونی که 
در آن حض��ور پیدا می کنن��د، می توانند تبادل 
اطلاعات خوبی داش��ته باشند و حتی منجر به 
ایج��اد ی��ک بانک اطلاعاتی خوب ش��وند.  وی 
افزود: ارتباطات خوبی پس از این جشنواره بین 
ما و ش��رکت های دانش بنیان و تامین کنندگان 
ش��کل گرفت و که منج��ر به رفت و آمد و تبادل 

اطلاعات بین ما شد.  
عطایی پ��ور درباره اینکه یک��ی از گلایه های 
ش��رکت های تامین کنن��ده ای��ن اس��ت ک��ه 
بس��یاری از ش��رکت های داخلی در وندرلیست 
هلدینگ ه��ای بزرگ ق��رار نمی گیرند و اجازه 
معرفی توانمندی های خود را ندارند، اظهارکرد: 
ش��رکت های بزرگی مانند فولاد مبارکه که یک 
هلدینگ بزرگ به شمار می رود، تعداد زیادی از 
قطع��ات مورد نیاز خود را در داخل تامین کرده 
و مانن��د آن در مناقصه ها و فراخوان ش��رکت ها 

زیاد دیده می شود. 
 وی اف��زود: بیش��تر ش��رکت هایی که در این 
مناقصه ه��ا می خواهند ش��رکت کنن��د، رقابت 

س��ختی با دیگر ش��رکت کننده ها دارند، چراکه 
ده ها مدل از یک قطعه از س��وی ش��رکت های 
گوناگون در حال س��اخت است و رقابت در این 
ح��د برای همگان راحت نیس��ت. ب��ا این حال، 
هن��وز قطعات زیادی وج��ود دارد که در تامین 
آنها با مش��کل روبه رو هس��تیم و نتوانس��ته ایم 
آنه��ا را در داخ��ل تهیه کنیم؛ ب��ه همین دلیل 
بهتر است شرکت های تامین کننده با شناسایی 
ای��ن نیازه��ا ک��ه از طریق همین جش��نواره ها 
امکان پذیر است در فضایی کمتر رقابتی، حضور 
پیدا کرده و مش��کلات فولادس��از را نیز برطرف 
کنند.  مدیر مجتمع فولادس��ازی سبا در ادامه 
افزود: در بس��یاری از موارد، با ش��رط و تضمین 
خرید قطعه قبول کرده ایم تا ۳ سال برای تامین 
آن قطع��ه مناقصه برگ��زار نمی کنیم و فقط از 
آن ش��رکت خرید خود را انجام می دهیم و پس 
از ۳ س��ال فراخ��وان می دهی��م.  وی همچنین 
گف��ت: از س��وی دیگر، رقابت این ش��رکت ها با 
تامین کنن��دگان خارجی اس��ت. اگ��ر قطعه ای 
در داخل تولید ش��ود ما س��ریع قطعه خارجی 
را از خ��ط تولی��د خارج نمی کنی��م، بلکه اجازه 
می دهیم ش��رکت داخلی ای��ن قطعه را در خط 
تولید ما آزمایش کند و وقتی جواب داد، خرید 

قطعه خارجی را کنار می گذاریم. 
 جش��نواره ب��رای ش��رکت های بزرگی مانند 
ف��ولاد مبارکه حرفی برای گفت��ن دارد؟ مدیر 
مجتمع ناحیه فولادس��ازی س��با در پاس��خ به 
این پرسش گفت: ش��رکت های دانش بنیان در 
قطعاتی که واقعا دچار مش��کل هستیم، شانس 
خوب��ی ب��رای مح��ک زدن توانمندی های خود 
دارند و از س��وی دیگر، فولاد مبارکه هم از این 

شرایط سود می برد. شکی در این امر نیست. 
کم��ا اینک��ه در س��ایت خ��ود فهرس��تی از 
نیازمندی های مان را اعلام و حتی نمایش��گاهی 
در ای��ن زمینه در اصفهان برگ��زار کردیم. این 
جش��نواره ها و نمایشگاه های ملی فولاد یا امثال 
آن نی��ز این رویکرد را تقویت می کنند. امس��ال 
نیز تداوم س��اخت داخل را در قطعات باقیمانده 
مورد نیاز ش��امل قطعات مکانیکی، اتوماسیونی 

و... مدنظر قرار خواهیم داد. 
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برگزاری همایش فرهنگی ورزشی 
بسیجیان فولاد خوزستان 

بس��یجیان  ورزش��ی  فرهنگی  همای��ش 
ش��رکت فولاد خوزس��تان با حضور پرشور 

کارکنان بسیجی این شرکت برگزار شد.
به گزارش روزگار معدن، همایش فرهنگی 
ورزشی بسیجیان شرکت فولاد خوزستان با 
همکاری حوزه مقاومت بسیج شهید بقایی 
و واحدهای مختلف ش��رکت در سالن چند 
منظوره تربیت بدنی واقع در 200 دس��تگاه 

انجام شد.
میرزا علی رضایی فرمانده پایگاه بس��یج 

شهدای فولاد خوزستان با ارج نهادن به یاد و خاطره ۵۷ شهید گرانقدر فولاد 
خوزستان گفت: هدف از برگزاری این همایش ایجاد انسجام بیشتر بین نیروها 
و افزایش نش��اط و آمادگی جس��مانی ب��ود. وی گفت: ای��ن همایش در قالب 
مس��ابقات گروهی و انفرادی در رش��ته های فوتس��ال، تنیس روی میز، دارت 
و آمادگی جس��مانی برگزار ش��د. رضایی ادامه داد: از نکات جذاب و متفاوت 
این همایش حضور نیروهای بس��یجی در کنار فرزندان خود در این برنامه بود 
که نشاط و ش��ادابی را دوچندان کرد. فرمانده پایگاه شهدای فولاد خوزستان 
در پایان س��خنان خ��ود اظهارکرد: در نظر داریم این قبی��ل برنامه ها را تداوم 
ببخش��یم. از تمامی علاقه مندان به ویژه کس��انی که مایل هستند عضو پایگاه 
بس��یج شهدای فولاد خوزستان شوند نیز دعوت می کنیم در برنامه های آینده 
حضور بهم رس��انند. گفتنی اس��ت، در پایان این همایش که 6 دی ۹۸ برگزار 

شد، به نفرات و گروه  های برتر جوایزی اهدا شد.
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یادداشت

خبر منیر حض�وری: دومین نمایش��گاه معادن و 
صنای��ع فلزات غیرآهنی )اکتش��اف، اس��تخراج 
و فرآوری( امس��ال از 2۹دی تا ی��ک بهمن، در 
هتل المپی��ک تهران برگزار خواهد ش��د. محور 
ای��ن نمایش��گاه ۳ روزه اکتش��اف، اس��تخراج و 
فرآوری فلزات غیرآهنی اس��ت و در آن ش��اهد 
حضور مهمان ه��ای داخل��ی و خارجی خواهیم 
بود. قرار اس��ت در نمایش��گاه مع��ادن و صنایع 
فلزات غیرآهنی در حوزه های اکتشاف، استخراج 
و ف��رآوری حرف ه��ای جدی��دی مطرح ش��ود. 
س��خنرانی  کارشناس��ان و فعالان ای��ن بخش و 
برگ��زاری کارگاه های تخصصی و آموزش��ی جزو 

برنامه های اصلی این همایش به شمار می رود. 
ورود�تازه�وارد�به�نمایشگاه���

تقی قربانی، مدیرعامل شرکت مهندسی مشاور 
کان آذین و فعال حوزه مع��دن درباره حضور در 
نمایش��گاه مع��ادن و صنای��ع فل��زات غیرآهنی 
ب��ه  روزگار مع��دن گفت: در مجموع��ه ما تمام 
مطالعات معدنی از شروع عملیات زمین شناسی 
گرفته تا فناوری مواد خام معدنی انجام می شود. 
وی تاکید ک��رد: با توجه به موضوع نمایش��گاه، 
واحده��ای گوناگون مجموعه م��ا در حوزه هایی 
چون اکتش��اف و  فرآوری فعالیت و حضور دارند 
که از بررسی اولیه تا تولید یک محصول صنعتی 

را در برمی گیرد. 
قربانی با اش��اره به اهمیت برگزاری نمایشگاه 
اظهارک��رد: بخ��ش خصوصی همیش��ه به دنبال 
جذب مش��تری اس��ت؛ بنابراین واحد م��ا نیز با 
ش��رکت در نمایش��گاه به دنبال این هدف است. 
البت��ه ۷0درصد مش��تری های بخ��ش معدن با 
تولیدکنن��دگان بخش مع��دن و عرضه کنندگان 
صنایع معدنی آش��نا هس��تند اما ش��رکت های 
جدیدی که به نوعی تازه  وارد این عرصه به  شمار 
می روند، از طریق چنین نمایشگاه هایی می توانند 
ب��ا توانمندی ها و ظرفیت های کش��ور در حیطه 

فعالیت خود آش��نا ش��وند. او تاکید ک��رد: ما با 
شرکت در نمایشگاه به دنبال جذب مشتری های 

تازه و علاقه مند هستیم. 
این فعال معدنی درباره دس��تاوردهای شرکت 
در نمایش��گاه ها گف��ت: اگر هر نمایش��گاهی به 
نحو شایس��ته برگ��زار ش��ود و از نظ��ر انتخاب 
مح��ل، دسترس��ی و اطلاع رس��انی موفق عمل 
کند، می تواند به دس��تاوردهای مناس��بی برسد 
و این موضوع می توان��د تعداد افراد بازدید کننده 
تخصصی را افزایش دهد و از س��وی دیگر، برای 
شرکت کنندگان نیز منافعی به دنبال داشته باشد. 
 قربانی ادامه داد: زمانی که واحدهای تولیدی 
در نمایش��گاه ش��رکت می کنند با اصناف و افراد 
متفاوتی در حوزه خود آش��نا می ش��وند که این 
موضوع می توان��د تجرب��ه منحصربه فردی تلقی 
شود. شرکت در نمایش��گاه های تخصصی سبب 
شناخت واحدها از خود و توانمندی های خود در 
بازار رقابت می ش��ود؛ در نتیجه خواهند توانست 

جایگاه خود را در بازار ارتقا دهند. 
او با بیان این موضوع که مجموعه های معدنی 

بس��یار راحت می توانند برای رش��د خود تلاش 
کنند، عنوان کرد: ما در بخش اکتش��اف،  حفاری 
و صنای��ع معدنی کاملا توانمن��د پیش می رویم؛ 
بنابرای��ن اینکه برخی معتقدن��د بخش معدن با 
مش��کل روبه رو و ادامه فعالیت آن دش��وار است 
را نمی پذی��رم. البته اگر تحریم ه��ا نبود، بهتر از 
شرایط کنونی می توانستیم عمل کنیم. متاسفانه 
امروز باوجود تحریم ها مش��کلاتی ایجاد شده که 
تمام��ی بخش ها را در برگرفته اس��ت. ما نیز در 
چارچ��وب ارائه خدمات مهندس��ی ش��اهد بروز 
بس��یاری از مش��کلات هس��تیم، اما همچنان به 

آینده امیدواریم. 
قربانی با اش��اره به اهمیت ف��رآوری در حوزه 
معدن گفت: مجموعه ما یکی از چندین شرکت 
فع��ال در بخ��ش فرآوری اس��ت ک��ه در مس، 
کرومیت و سرب و روی خدماتی را ارائه می دهد. 
به عنوان مثال، می توان به پروژه تیتان اشاره کرد 

که از صفر تا ۱00 آن را انجام می دهیم. 
وی ادام��ه داد: البته آنچ��ه در فرآوری اهمیت 
دارد، طراحی و مهندس��ی اس��ت که از آزمایش 

شروع شده و تا جانمایی تجهیزات و ماشین آلات 
کارخانه پیش می رود. 

آگاهی�از�نقاط�قوت�و�ضعف���
دبی��ر  میرزائی��ان،  عزی��ز 
انجمن س��نگ ایران که از 
دومین  ش��رکت کنندگان 
نمایشگاه معادن و صنایع 
فلزات غیرآهنی اس��ت در 
گفت وگو با  روزگار معدن 
عنوان کرد: نمایش��گاه غیرآهنی ه��ا مزیت های 
خاصی دارد که شامل تبادل اطلاعات، آشنایی با 
قابلیت ه��ا و توانمندی ه��ای صنای��ع و مع��ادن 
گوناگون ازجمله س��نگ است. با شرکت در این 
نمایشگاه می توان از نقاط ضعف و قوت مربوط به 
بخش تولید و فرآوری آشنا شد، از فناوری روز و 
دستاوردهای جدید در افزایش بهره وری آگاهی 
یافت و مزیت های بس��یار دیگری که می تواند به 
بهبود روند کار کسانی که در این حوزه هستند، 
کمک کند.  او تاکید کرد: با شرکت در نمایشگاه 
مش��کلات و نقاط ضعف بخش معدن بررس��ی و 

پیشنهادها و راهکارهای خوبی مطرح می شود که 
می توان��د به اصلاح و ارتقای هر مجموعه  معدنی 
کمک کند. با توجه به اینکه 6۴ نوع ماده معدنی 
در کش��ور داریم، وقتی از نزدیک با فعالان حوزه 
خ��ود تعامل برقرار کنیم، ب��ا کوله باری از تجربه 

نمایشگاه را ترک می کنیم.
دبیر انجمن معدنکاران اس��تان مرکزی درباره 
اهمیت نمایشگاه غیرآهنی ها گفت: آهن تا دهه 
۷0 بی نهایت مهم بود این در حالی اس��ت که با 
توجه به تنوع م��واد معدنی ما باید به مواد دیگر 
معدنی نیز اهمیت می دادیم. خوشبختانه از دهه 
۷0 توانسته ایم مواد معدنی دیگر از جمله سنگ 
را ب��ه روش مکانیزه اس��تخراج کنیم که نش��ان 
می دهد این صنعت رش��د مناسبی داشته است. 
خوش��بختانه تا ب��ه امروز تعداد س��رمایه گذاران 
بخش خصوص��ی در این حوزه افزایش پیداکرده 
است. او تاکید کرد: غیرفلزی ها هم مهم هستند 
و باید آنها را با برگزاری نمایش��گاه و نشست های 
تخصص��ی مطرح کنی��م. ما باید س��عی کنیم و 
تدابیری بیندیش��یم ت��ا غیرآهنی ه��ا را به بازار 

جهانی وارد کنیم. 
گفتنی اس��ت در این نمایشگاه به تمام فلزات 
غیرآهنی پرداخته می ش��ود و فقط تاکید بر یک 
عنصر خاص وجود ن��دارد. طلا، مس، آلومینیوم 
و س��رب و روی همه به یک اندازه مهم هستند. 
هدف این است که خواسته های فعالان این حوزه 

به گوش مسئولان  برسد. 
برگزارکننده اصلی این همایش شرکت رستاک 
پادویژن با همکاری انجمن کارفرمایان س��رب و 
روی ایران اس��ت و س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، ش��رکت 
تهیه و تولید م��واد معدنی ایران، وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، خانه معدن ایران و س��ازمان 
نظام مهندس��ی معدن ایران نیز جزو حامیان این 

همایش به شمار می آیند.

در آستانه برگزاری دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( مطرح شد: 

با توانمندی رقیبان آشنا می شویم

 گروه معدن: 
مصطف��ی پورمحمدی، مش��اور رئی��س قوه قضایی��ه در جمع 
مس��ئولان شرکت فولاد خوزستان، این ش��رکت را نماد توسعه و 

تولید پایدار دانست.
به گ��زارش روزگار معدن از خوزس��تان، مصطفی پورمحمدی 
در جلس��ه ای که با حضور مسئولان ش��رکت فولاد خوزستان در 
مهمانسرای نور 200 دستگاه برگزار شد، با اعلام این مطلب افزود: 
س��یر صعودی شرکت فولاد خوزس��تان مایه مباهات است. پیامد 
برجسته این توفیق موید این است که مجموعه فولاد خوزستان با 
همه سختی ها و محدودیت ها نه تنها خط تولیدش متوقف نشده، 
بلکه توانسته به حیات خود ادامه دهد، آن هم نه در سطح حداقلی 
و گذران معیش��ت، بلکه با رشدی منطقی و چشمگیر به بازارهای 

جهانی راه پیدا کرده است.
وی نگاه دش��من، رقیب و دوس��ت را متفاوت دانست و افزود: در 
دنیای امروز رقابت تعیین کننده اس��ت. دوس��ت، رقیب و دشمن 
ه��ر ک��دام یک نگاه به کش��ورمان دارند و جداگان��ه در حال رصد 
هس��تند. گویاترین زبان ارائه توانمندی هر کشور، زبان آمار است. 
در دنیای تجارت، رقبا مدام در حال پایش تولید یکدیگر هس��تند. 
حفظ روند تولید و توس��عه صادرات در بخش فولاد یعنی مأیوس 
کردن دشمن، حساس شدن رقیب و از همه مهم تر امیدوار ماندن 
دوس��ت؛ باید به گونه ای عمل کرد که برای دوس��ت انگیزه ایجاد 

شود.
پورمحمدی رشد و بالندگی بنگاه های اقتصادی را مرهون حضور 
مدیران توانمند دانست و اظهار کرد: بالندگی و رقابت پذیری امروز 

فولاد خوزس��تان در عرص��ه بین المللی، مدی��ون حضور مدیران 
کارآمد و سختکوشی کارکنان مجموعه است. چرخه عظیم تولید 
فولاد از س��نگ آهن تا نورد مانند زنجیره بهم پیوس��ته اس��ت؛ هر 
نقصی در مس��یر تولید، محصول نهای��ی را تهدید می کند و باعث 
توقف تولید می شود. حفظ روند پایدار تولید بر عهده مدیران است. 
مس��ئولان فولاد خوزستان ثابت کرده اند، علاوه بر اینکه در حفظ 
روند تولید توانمند هس��تند، در شرایط سخت تحریم، محصولات 
فولاد را نیز صادر کرده اند. این در ش��رایطی اس��ت که درآمدهای 

نفتی کش��ورمان به واسطه تحریم کاهش داش��ته است. صادرات 
فولاد بخش قابل توجهی ارزآوری برای کشور به همراه داشته و این 

مدیریت، مصداق بارز مدیریت جهادی است.
وی ب��ا اش��اره به تعبی��ر رهبر معظ��م انقلاب مبن��ی بر حضور 
صنعتگران در خط مقدم، افزود: اگر امروز در توان نظامی، امنیتی 
و سیاس��ی در منطقه پیشتاز هس��تیم، به پشتوانه تلاش صنعت، 
دانش بومی و فناوری است. هرچه که در عرصه های علم و صنعت 
پی��ش برویم، دش��من را ناراحت و هوش��یارتر می کنیم. آنها با هر 

پیشرفت کشورمان، حلقه فشار را تنگ تر می کنند. نباید این گونه 
برداش��ت ش��ود که دلیل فشار دشمن، ضعف ماس��ت، بلکه فشار 
دشمن ناش��ی از توان مضاعف کشورمان اس��ت. در شرایط فعلی 
هیچ راهی جز پیش��رفت نداریم. تاریخ ایران ثابت کرده دشمنان 
ما هیچ گاه خواهان پیش��رفت م��ا نبوده اند، بلکه برعکس به دنبال 
وابس��ته کردن و عقب ماندگی کش��ورمان در عرصه های مختلف 

هستند.
مش��اور رئی��س قوه قضاییه پیوس��ت اجتماعی ش��رکت فولاد 
خوزس��تان را پرب��ار و موثر توصیف کرد و ادامه داد: نگاه س��ازنده 
ب��ه اطرف یک ضرورت اس��ت. منط��ق اقتصاد امروزی، توس��عه 
فعالیت های اجتماعی اس��ت. فولاد خوزستان در این زمینه موثر 
عمل کرده است. پیوس��ت اجتماعی بنگاه های اقتصادی، باید در 
ابتدای هر سال و در کنار دیگر برنامه های اجرایی به صورت مدون و 
در قالب برنامه اجرایی تهیه شود. تشکیل قرارگاه محرومیت زدایی 
و فعالیت مستمر فولاد خوزس��تان در مناطق اطراف، موید توجه 

ویژه این شرکت به مقوله مسئولیت اجتماعی است.
گزارش خبرنگار ما حاکی اس��ت، در ابتدای این جلسه گزارشی 
از سوی مهران عباس زاده معاون منابع انسانی و امور اجتماعی در 
خصوص روند تولید، صادرات و خدمات اجتماعی ش��رکت فولاد 

خوزستان ارائه شد.
گفتنی اس��ت، در پایان جلس��ه نیز حجت الاسلام و المسلمین 
مصطفی پورمحمدی با همراهی علی محمدی مدیرعامل و س��ایر 
مسئولان ش��رکت، بازدید جامعی از فولاد خوزستان داشتند و از 

نزدیک با فرآیند تولید آشنا شدند.

فولاد خوزستان نماد توسعه و تولید پایدار است
مشاور�رئیس��قوه�قضاییه�در�جمع�مسئولان�شرکت�فولاد�خوزستان:

چادر ملو در مسیر تکمیل 
زنجیره فولاد 

مدیرعامل شرکت مس عنوان کرد:
فروش محصول مس از 

تولید پیشی گرفت

اردش��یر سعدمحمدی، مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران در جلس��ه تولید مجتمع مس 
ش��هربابک گفت: برای نخس��تین  ب��ار در تاریخ 
صنع��ت مس کش��ور، می��زان ف��روش محصول 

شرکت مس از میزان تولید پیشی گرفته است.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی مجتم��ع مس 
ش��هربابک، س��عدمحمدی با بیان اینکه شرکت 
مس وضعیت مناس��بی از لح��اظ تولید و فروش 
محصول دارد، اظهار کرد: بازار جهانی اس��تقبال 

خوبی برای خرید مس دارد.
وی با تاکید بر اینکه تلاش ش��رکت ملی مس 
اس��تفاده از فرصت پیش آم��ده در بازار جهانی و 
پاس��خ به نیاز بازار اس��ت، گفت: زیرساخت های 
لازم ب��رای افزایش تولی��د در خاتون آباد فراهم 
ش��ده و باید تلاش شود هرچه س��ریع تر فرآیند 
تولی��د را در ای��ن کارخانه آغ��از و محصول را به 

بازار عرضه کنیم.
مدیرعامل ش��رکت مس تصریح ک��رد: بدون 
همدلی کارکن��ان و مدیران به ای��ن موفقیت ها 
دس��ت نمی یافتیم و رمز موفقیت ش��رکت ملی 

صنایع مس ایران در تداوم این همدلی است.

چادرملو جزو نخس��تین شرکت هایی است که 
زنجیره تولید مش��خصی را از مرحله اس��تخراج 
ت��ا محص��ول نهای��ی اجرای��ی ک��رده و در این 
حوزه گام های بزرگی برداش��ته اس��ت. هنگامی 
 ک��ه این ش��رکت آغاز ب��ه کار ک��رد، ۳ کارخانه 
ف��رآوری را ب��رای تولید کنس��انتره س��نگ آهن 
ایج��اد ک��رد. چادرمل��و موفق ش��د ح��دود ۱0 
میلیون تن کنس��انتره س��نگ آهن یعنی حدود 
۴0درص��د بالات��ر از ظرفیت اس��می تولید کند. 
ب��رای رش��د ارزش اف��زوده نیز اقدام به س��اخت 
کارخان��ه گندله س��ازی به ظرفی��ت ۳ میلیون و 
۴00 هزار ت��ن کرد. گام دیگر اجرایی ش��رکت 
معدن��ی و صنعت��ی چادرملو، ایج��اد یک واحد 
کارخانه ف��ولاد و یک کارخانه احیای مس��تقیم 
تولید آهن اس��فنجی برای مص��رف در کارخانه 
ف��ولاد به ظرفیت یک میلی��ون و ۵۵0 هزار تن 
بوده است. جالب اس��ت بدانید که سرمایه اولیه 
چادرملو در ابتدا ۱0 میلیون ریال بود که در حال 
 حاضر ب��ه حدود ۴0 هزار میلیارد ریال رس��یده 
اس��ت.  پس  از آنکه بر سیاس��ت های اصل ۴۴ و 
خصوصی س��ازی تاکید شد، سهم دولت به کمتر 
از ۵0 درص��د کاهش یافت و ش��خصیت حقوقی 
ش��رکت چادرملو نیز تغییر کرد و خصوصی شد. 
خوش��بختانه ما با خصوصی ش��دن توانستیم در 
بورس وارد ش��ویم، به  این  ترتیب شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو تبدیل به س��هامی عام ش��د 
و در س��ال ۱۳۸2س��هام آن در س��ازمان بورس 
و اوراق به��ادار تهران پذیرفته ش��د. بورس برای 
رشد اقتصادی و مجموعه معدنی ما فواید زیادی 
داش��ته که می توان به س��هامی عام بودن، خرید 
سهام ازسوی مردم و اجرای طرح های توسعه ای 
اشاره کرد. به این ترتیب شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو و شرکت های دیگر می توانند با افزایش 
س��رمایه و رشد آورده سهامداران سرمایه خود را 
افزایش دهند و طرح های توس��عه ای جدید خود 

را اجرایی کنند.

هادی بشیرراد
رئیس دفتر بودجه شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو

پیام مدیرعامل فولاد خوزستان به مناسبت 
چهاردهمین یادواره شهدا 

پی��ام مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزس��تان 
به مناس��بت چهاردهمی��ن ی��ادواره ش��هدا و 
بزرگداش��ت ایثارگ��ران و گردهمای��ی ب��زرگ 
بس��یجیان منتشر ش��د.  متن پیام مدیرعامل 
ش��رکت فولاد خوزس��تان به این ش��رح است: 
مقام شهدا را جز شاهدان حقیقت، کسی درک 
نخواه��د کرد و حقیقت را چش��می غیر از دل، 
نمی تواند ببیند. آنکه رتبه و جایگاه ش��هید را 
فهمید، پویایی را س��رلوحه هستی خویش قرار 
داد و فریاد ممتد ش��هید در ثانی��ه ثانیه زمان 

جاری اس��ت؛ فریادی که ریشه در »هل من ناصر ینصرنی« سیدالشهدا )ع( دارد 
و آن ت��ا گس��ترده ترین میدان موع��ود ادامه  دار خواهد بود؛ ش��هیدان که با ایثار، 
دست طاغوتیان را کوتاه و پای متجاوزان را قطع نموده  اند و معارف الهی و اصول 
ارزش��ی اس��لام را از بوته  فراموش��ی و ورطه  عصیان آزاد کرده اند. خدا را شاکرم 
که با عنایات خاص، طنین چهاردهمین یادواره ش��هدا و بزرگداش��ت ایثارگران و 
گردهمایی بزرگ بسیجیان در این شرکت به صدا درآمده و با لطف بیکرانش عطر 
ایثار و ش��هادت را در فضای معنوی صنعت و کار گس��ترده است. اینجانب ضمن 
گرامیداش��ت یاد و خاطره ش��هدای عزیز و همچنین س��پاس فراوان از مجاهدت 
تمامی ایثارگران، جانبازان، آزادگان و خانواده آنان، ضمن ابراز خرسندی و توفیق 
تداوم این حرکت شایس��ته و ماندگار از خداوند اس��تمرار راه این عزیزان و اجر و 

پاداش دست  اندرکاران و متولیان برگزاری این یادواره مقدس را خواهانم.
علی محمدی - مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان

کاهش حوادث و پایش بیماری های شغلی
حف��ظ س��لامت کارکن��ان، تکمیل و تجهی��ز مراکز 
بهداشتی و درمانی، کاهش حوادث و پایش بیماری های 

شغلی از اهداف شرکت فولاد خوزستان است.
به گ��زارش روزگار معدن علیرض��ا مخبر دزفولی، 
قائم مق��ام مدیرعام��ل در امور س��لامت و بهداش��ت 
فولاد خوزس��تان با بیان این مطلب گفت: نگاه مثبت 
مدیرعام��ل ش��رکت به حوزه س��لامت و بهداش��ت 
کارکنان، فرصتی مناسب برای بهبودهای قابل توجه 
در این حوزه  اس��ت.  وی افزود: با استفاده از ظرفیت 
واحد بهپویی آموزش و توسعه منابع انسانی، به زودی 

از طریق فراخوانی در حوزه س��لامت به نظرات کارکنان خلاق فولاد خوزس��تان در این 
حوزه دس��ت خواهیم یافت.  مخبر دزفولی تاکید داش��ت: بازدیدهای مستمر از مراکز 
بهداش��تی و درمانی وابسته یا طرف قرارداد شرکت و تشکیل کارگروهی برای پیگیری 
ن��کات قابل بهبود متعدد، تکمیل متخصصین رش��ته های مختلف پزش��کی مورد نیاز 
کارکنان، زیباس��ازی، تجهیز و ایمن  سازی واحدهای مختلف مراکز بهداشتی و درمانی 
همراه با اخذ مجوزهای لازم از معاونت درمان دانش��گاه، اولویت های تعیین ش��ده این 
حوزه هس��تند. وی ادامه داد: ریش��ه  یابی دلایل اصلی وقوع حوادث، برنامه ریزی برای 
پیش��گیری از تکرار آنها و فرهنگ س��ازی در حوزه ایمنی نیازمند تقویت س��اختاری و 
حمایت واحدهای ایمنی و محیط زیس��ت اس��ت. مخبر از پای��ش وضعیت بیماری های 
 HSE شغلی، دلایل و راهکارهای پیشگیری از آنها و ارائه گزارش ماهانه در کمیته عالی
خبر داد. قائم مقام مدیرعامل در امور س��لامت و بهداش��ت با اشاره به تعدد شرکت های 
تابع و تنوع فعالیت آنها گفت: به زودی بازدیدهای دوره ای بررسی وضعیت این شرکت ها 

در حوزه سلامت و بهداشت برنامه ریزی و اجرا خواهد شد.
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گرهگشاییازصنعتسنگ

دغدغه فعالان حوزه س��نگ 
کش��ور بس��یار متنوع است اما 
در بین آنها یک مورد پررنگ تر 
از بقی��ه اس��ت. همان طور که 
بر همه روش��ن اس��ت، یکی از 
مش��کلات اصلی فعالان حوزه 
س��نگ وجود موانعی در رونق 

صادرات اس��ت. در حالی  که فعالان این حوزه به رش��د صادرات علاقه مندند، متاسفانه 
ب��ا موانع بزرگی برای این مهم روبه رو هس��تند.  یکی از بزرگ ترین موانع، تحریم های 
ناعادلانه است که موجب شده فعالان حوزه سنگ در جابه جایی پول با مشکل روبه رو 
ش��وند. متاسفانه به دلیل تحریم ها، منابع بیش��تر کسانی که در بخش صادرات سنگ 
فعالیت می کنند بلوکه  شده و این گروه در عمل نمی توانند ارزآوری مناسبی برای کشور 
داشته باشند. به  این  ترتیب متاسفانه فعالان حوزه سنگ، هزینه های زیادی را متقبل 
می ش��وند که از جمله این هزینه های س��نگین می توان به افزایش بی رویه -گاهی تا 8 
برابر- هزینه های حمل ونقل فعالان این بخش در س��ال جاری اش��اره کرد.  باتوجه به 
چنین مشکلاتی که برای فعالان حوزه سنگ کشور وجود دارد، انتظار ما از دولت این 
است که در این زمینه ورود پیدا کند و به تمامی دست اندرکارانی که می توانند اقدامی 
مثب��ت انج��ام دهند، تاکید کند به صادرکنندگان کمک کنند. به طور مثال می توان به 
بانک مرکزی و س��ازمان بنادر و کش��تیرانی اش��اره کرد که نه تنها از فعالان اقتصادی 
حمای��ت نمی کنن��د بلکه تنها هزینه های این بخش را افزایش می دهند و با این کار به 
صادرات سنگ لطمات زیادی وارد می کنند. به عنوان راهکار پیشنهاد می دهم دولت با 
فعالان حوزه س��نگ کش��ور کارگروه تشکیل دهد تا از رویکرد آنها باخبر شود و راهکار 
پیدا کند. به طور خاص باور دارم تا زمانی که این گره باز نش��ود، بخش س��نگ رونقی 

پیدا نمی کند.

یادداشت

خبر

دست پر فولاد مبارکه و هرمزگان در جشنواره ملی فولاد

افزایشذخایرزغالسنگدرطبستابهمن

طرح: حسین  علیزادهبدون شرح

کارتونروز

تکیهجشنوارهملیفولادبهدانشبنیانها

احمد شریفی
  دبیر انجمن سنگ ایران 

برگزاریدههاکارگاهآموزشیرایگان
دردومینجشنوارهملیفولاد

س��بحانی از »ده ه��ا کارگاه آموزش��ی رای��گان« در دومین جش��نواره ملی فولاد 
خبر داد. بهرام س��بحانی، رئی��س انجمن تولیدکنندگان فولاد ب��ا بیان اینکه یکی 
از نمودهای کیفی دومین جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد ای��ران برگزاری ده ها 
کارگاه های تخصصی در طول 4 روز برگزاری این جشنواره و نمایشگاه است، گفت: 
موضوع عمده این کارگاه ها، ارائه دس��تاوردهای جدی��د، ایده ها نو و توانمندی های 
داخل��ی در زنجیره فولاد اس��ت که با نکات کاربردی برای ش��رکت کنندگان همراه 

خواهد بود. 
وی ادامه داد: در نخس��تین دوره جشنواره که سال گذشته برگزار شد، 30 کارگاه 
آموزش��ی با مش��ارکت تولیدکنندگان و تأمین کنندگان زنجیره فولاد در سالن های 
برج میلاد برگزار ش��د که در دوره جاری ع��لاوه بر افزایش تعداد کارگاه ها، کیفیت 
محتوای آنها نیز ارتقا خواهد داش��ت و علاقه من��دان می توانند به طور رایگان از این 

کارگاه ها )در سالن مجاور نمایشگاه بومی سازی( استفاده کنند. 
وی تصریح کرد: تعدادی از این کارگاه ها ازس��وی شرکت های دانش بنیان و برای 

نخستین بار در کشور برگزار می شود.
به گزارش دبیرخانه دومین جش��نواره ملی فولاد، حض��ور در هر یک از کارگاه ها 
مستلزم ثبت نام در جش��نواره از طریق سایت events.steeliran.org و دریافت 
کارت مربوط اس��ت؛ بنابراین شرکت کنندگان در جش��نواره ملی فولاد می توانند از 

همه کارگاه ها به طوررایگان استفاده کنند. 
لازم به یادآوری اس��ت که »دومین جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد ایران« با 
رویکرد بومی س��ازی، توس��عه فناوری و افزایش توان تأمین پایدار از 23 تا 26 دی 

امسال در برج میلاد تهران برگزار می شود. 

رکوردجدیدفولادسبادرتولیدکلافگرم
در آذر 13۹8 رکورد تولید ماهانه کلاف گرم به 120 هزار و 172 تن افزایش 
یافت. صمت در پی کس��ب این موفقیت با بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع 

فولاد سبا گفت وگو کرده که آن را می خوانید.
دستیابی به این رکورد از چه نظر حائز اهمیت است؟

این رکورد در حالی اتفاق افتاد که در آذر امسال 85 درصد محصولات تولید 
شده به ضخامت 2 میلی متر با کیفیت مطلوب مربوط می شود. ورق 2 میلی متر 

یکی از محصولات پرکاربرد در تولید لوله و پروفیل در کشور به شمار می رود.
رکورد پیشین چقدر بوده و در چه تاریخی به دست آمده است؟

رکورد قبلی به میزان 11۹ هزار و 66 تن و در شهریور امسال محقق شده بود.
به ط��ور معمول رکوردها در نتیجه برخی عوامل به دس��ت می آید؛ در مجتمع 

فولاد سبا چه اقدام ها و عواملی موجب ثبت این رکورد شده است؟
از دلای��ل اصلی ثبت این رکورد تلاش و کوش��ش کارکن��ان و بهره گیری از 
تجربه های ارزش��مند گذش��ته ب��ا افزایش س��رعت تولید در خط��وط مختلف 
ازجمله فولادس��ازی، ریخته گ��ری و نورد گرم و کاه��ش توقف های اضطراری 
در این واحدها بوده اس��ت. گفتنی اس��ت آهن اس��فنجی کیفی تولید شده در 
واحد آهن سازی شهید شهبازی مجتمع فولاد سبا نیز تاثیر بسزایی در افزایش 
تولید کوره های قوس الکتریکی داشته است. تامین مواد اولیه، قطعات و متریال 
مصرفی باکیفیت در تمامی خطوط تولید از دلایل دیگر ثبت این رکورد است.

در برنامه های آینده گروه فولاد مبارکه سهم فولاد سبا برای حفظ تولید 50 
درصد فولاد کشور چقدر است؟

در آینده نزدیک با تکمیل و نوسازی نورد گرم و ریخته گری قدیم خط تولید، 
ظرفیت مجتمع فولاد س��با به ی��ک میلیون و 600 هزار تن در س��ال افزایش 

خواهد یافت.

 محبوبه ناطق: 
دومین جش��نواره فولاد و نمایش��گاه ملی 
فولاد ایران با محوریت بومی سازی با حمایت 
تعداد زیادی از فولادس��ازان و س��ازندگان و 
تامین کنندگان قطعات و تجهیزات مورد نیاز 
این صنعت از س��وی انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد 23 تا 26 دی ماه در برج میلاد برگزار 
می ش��ود.  روزگار مع��دن در ادامه سلس��له 
گزارش ه��ا و گفت وگوهای خ��ود با مدیران 
عام��ل ای��ن ش��رکت ها و مدی��ران نواح��ی 
بومی س��ازی فولادس��ازان بزرگ به س��راغ 
ف��ولاد مبارک��ه و فولاد هرم��زگان رفته و با 
مدیران میانی ای��ن هلدینگ فولادی درباره 
دس��تاوردهای جش��نواره و نمایشگاه فولاد 
در س��ال گذش��ته و انتظاراتش��ان از دومین 

جشنواره به گفت وگو نشسته است.
اشتراک�گذاری�ایده�ها��

مس��یب فروغی رئیس ناحیه بومی سازی 
ف��ولاد مبارکه در گفت وگ��و با روزگار معدن 
از حض��ور بزرگتری��ن فولادس��از کش��ور در 
نخس��تین جشنواره ملی فولاد سخن گفت و 
عنوان کرد: جشنواره ملی فولاد سال گذشته 
در دو بخش جشنواره و نمایشگاه برگزار شد 
که فولاد مبارکه درآن حضور محوری و فعال 
داش��ت. در این جش��نواره از تعدادی فعالان 
و پیشکس��وتان ف��ولادی، تامین کنندگانی 
ک��ه در حوزه بومی س��ازی فعالیت داش��تند 
و مدیران ش��رکت های تولیدکننده زنجیره 
ف��ولاد قدردانی ش��د. وی اف��زود: در بخش 
نمایش��گاه نی��ز با این دید ک��ه ظرفیت های 
داخل کشور که در حوزه بومی سازی فعالیت 
دارن��د را ج��ذب کنیم به ص��ورت تخصصی 
کارگروه های هش��ت گانه ای را در حوزه های 
تخصص��ی مختل��ف ایجاد کردی��م.  رئیس 
ناحی��ه بومی س��ازی فولاد مبارک��ه در ادامه 

تصری��ح کرد: مراجعه کنندگان به این میزها 
می توانس��تند ببینند نیازهای صنعت فولاد 
در بخش ه��ای مختلف چیس��ت. این کار با 
موفقی��ت انجام ش��د و ظرفیت ها و اقدامات 
انجام ش��ده را رصد و معرفی کردیم. فروغی 
اضاف��ه ک��رد: همچنی��ن در صنع��ت فولاد 
کالاهای��ی که بومی س��ازی ش��ده ب��ود بین 
شرکت های مختلف به اشتراک گذاشته شد 
که خود کار بومی س��ازی را تسهیل می کرد. 
ب��ه طور مثال کارهایی که در این راس��تا در 
فولاد مبارکه انجام ش��ده بود در معرض دید 
دیگر ش��رکت کنندگان قرار گرفت تا آنها هم 
از آن مطلع شده و استفاده کنند. وی با بیان 
اینکه س��ال گذش��ته یکسری س��ازنده های 
جدید شناس��ایی و در این م��دت با آنها کار 
کردی��م گفت: ب��رق، مکانی��ک و حتی لیزر 
زمینه ه��ای کاری بودند که با س��ازندگان به 
مذاکره و تفاهمنامه هایی رس��یدیم حتی به 
طور مثال برای ماش��ین های جوش با مرکز 
زلزل��ه ای��ران صحبت هایی کردی��م. در این 
راس��تا کارها پیش می رود. وی درباره برنامه 
فولاد مبارکه برای جشنواره امسال نیز گفت: 
س��ال گذشته شرکت های خوبی حضور پیدا 
کردند که ان ش��االله امسال هم تداوم داشته 
باش��د. ما نیزامس��ال نیز با دست پر خواهیم 
آمد و به دنبال شناسایی شرکت های جدید و 
ظرفیت های جدید برای بومی سازی هستیم.  
رئیس ناحیه بومی س��ازی ف��ولاد مبارکه در 
پاس��خ به این س��وال که آی��ا نیازهای فولاد 
مبارکه نس��بت به دوره قب��ل حضورتان در 
جش��نواره شناخته شده تر اس��ت؟ گفت: بله 
اگرچه س��ال گذشته نیز شناخته شده بود و 
خود ما برنامه ها را تنظیم کردیم اما امس��ال 
جدی ترحض��ور پیدا خواهیم ک��رد و نیازها 
پیچیده تر و دقیق تر ش��ده است.  وی درباره 

کارکرد عملی جش��نواره سال گذشته برای 
ف��ولاد مبارکه نی��ز اظهار کرد: بل��ه کارکرد 
عملی داش��ته وهمانطور که گفتم از قطعات 
و تجهیزاتی که س��ازنده آن برای نخس��تین 
بار در جش��نواره آن را ارائه داده بود استفاده 
کردی��م، ش��رکت ها را دعوت ک��رده و با آنها 
مذاکره کردیم هرچند یکس��ری شرکت های 
دیگر را هم داش��تیم که این ش��رکت ها جزو 
تامین کننده های ما شدند و در وندور لیست 
شرکت ما قرار گرفتند و داریم از خدماتشان 
اس��تفاده می کنیم چون مص��رف بالایی در 
قطع��ات داریم. با این حال موارد جدیدی در 
ح��وزه هیدرولیک، مکانیک، برق و لیزر نیاز 
داریم و در جشنواره و نمایشگاه امسال برنامه 

خوبی خواهیم داشت. 
رویکرد�امسال�کیفیت�باشد��

س��یداصغر مدنی معاون بهره برداری فولاد 
هرمزگان نی��ز در گفت وگو با  روزگار معدن 

نیز از نخس��تین جشنواره ملی فولاد در سال 
گذش��ته به نیکی یاد کرد و آن را زمینه س��از 
انتظارات بالاتر فولادی ها از دست اندرکاران 
برگزاری این جش��نواره و نمایشگاه دانست و 
گف��ت: از طرف دیگ��ر انتظار می رود رویکرد 
این جش��نواره بومی س��ازی و ساخت داخل 
ب��ا روند س��اخت باکیفیت باش��د. وی افزود: 
مش��کلی که در س��اخت داخل وج��ود دارد 
این اس��ت که ما بومی سازی انجام می دهیم 
ام��ا هنوز به کیفیت لازم برای تولید قطعات 
نرسیده ایم. مشکل دیگری نیز که درجلسات 
هفتگی بومی س��ازی شرکت فولاد هرمزگان 
دائم مطرح می ش��ود این اس��ت که قیمت  ها 
از نرخ برند اصلی بس��یار بالاتر اس��ت و این 
موضوع��ی اس��ت که س��ازندگان داخل باید 
روی آن کار کنند و نرخ تمام شده شان بسیار 
پایین تر باش��د. وی ادامه داد: در بس��یاری از 
مواقع می بینیم که قطعه تولیدشده کیفیت 

لازم را ن��دارد و ب��ه همین دلیل ش��رکت ها 
و تولیدکنن��دگان خیل��ی زی��ر ب��ار قطعات 
س��ازندگان داخلی نمی روند؛ چرا که هزینه 
سرمایه گذاری در فولاد بسیار سنگین است 
و نداش��تن کیفی��ت لازم برای قطعات منجر 
به وارد آمدن خس��ارت های سنگین به بدنه 
کارخانه می ش��ود. معاون بهره برداری فولاد 
هرمزگان مش��کل دیگری را هم برش��مرد و 
افزود: مش��کل دیگری که سازندگان داخلی 
باید به آن توجه کنند این اس��ت که تعهدات 
خود را س��رموقع انجام نمی دهند. مثلا روی 
وع��ده ای که می دهند حس��اب می کنیم اما 
می بینی��م ماه ها می گ��ذرد و نتوانس��ته اند 
ب��ه تعهد خود عمل کنند؛ ب��ه این بهانه که 
نتوانس��ته اند م��واد اولیه مورد نی��از خود را 
ب��ه موقع تامین کنند. اتفاق��ا رئیس انجمن 
فولادنی��ز امس��ال تاکید بر این داش��تند که 
تامی��ن قطعات و تجهیزات مورد نیاز صنعت 
ف��ولاد از داخل باید به ش��رط کیفیت و نرخ 
پایین تر اس��ت.  مدنی از حض��ور در دومین 
دوره جش��نواره مل��ی ف��ولاد با ی��ک پکیج 
کام��ل خب��ر داد و افزود: نیازهایم��ان را در 
این نمایش��گاه عرض��ه می کنیم و امیدواریم 
تامین کنن��دگان و س��ازندگان داخلی نیز با 
دست پر بیایند تا بتوانیم حداقل چند قرارداد 
خوب ببندیم.   وی تصریح کرد: لازم به ذکر 
اس��ت که امسال شرکت ایریس��ا نرم افزاری 
را طراحی کرده که تمام س��ازندگان داخلی 
می توانند درآن عضو شده و توانایی های خود 
را در این نرم افزار عرضه کنند. با این نرم افزار 
صنایع فولادی نیز راحت تر می توانند لیست 
خدم��ات، قطعات و تجهیزات مورد نیاز خود 
را سرچ کنند و در هر زمینه می توانند ببینند 
چند سازنده وجود دارد و می توانند روی چند 

نفرشان حساب باز کنند. 

محبوبه ناطق : وقتی صحبت از بومی س��ازی و س��اخت 
داخل می ش��ود، اسم شرکت های دانش بنیان که اصطلاحی 
نوپا در عرصه اقتصاد و تولید است به میان می آید؛ براساس 
آیین نامه تش��خیص شرکت ها و موسس��ه های دانش بنیان، 
ش��رکت های دانش بنیان، موسسه های خصوصی یا تعاونی 
هس��تند که به منظور افزایش علم و ثروت، توسعه اقتصادی 
بر پایه دانش و تحقق اهداف علمی و اقتصادی در راس��تای 
گس��ترش اختراع و نوآوری و در نهایت تجاری س��ازی نتایج 
تحقیق و توس��عه )شامل طراحی و تولید کالا و خدمات( در 
ح��وزه فناوری های برتر و باارزش اف��زوده فراوان )به ویژه در 

تولید نرم افزارهای مربوط( تشکیل می شود. 
یونیدرو�و�بومی�سازی���

در آس��تانه برگ��زاری دومین جش��نواره و نمایش��گاه ملی 
 بومی س��ازی که با تلاش انجم��ن تولیدکنندگان فولاد قرار 
است 23 تا26 دی برگزار شود، به سراغ موسسه پژوهشی و 
دانش بنیان یونیدرو رفتیم که کل نیازهای زنجیره معدن را 
با کمک دانشگاه  تهران در قالب طرح های پژوهشی برطرف 
می کند.  این موسس��ه که در زمان مهدی کرباسیان، رئیس 
پیش��ین ایمیدرو تاسیس ش��د در زمان غریب پور نیز مورد 
توج��ه و حمایت قرار گرفت.  امید اصغری، رئیس موسس��ه 
پژوهشی و دانش بنیان یونیدرو در گفت وگو با روزگار معدن 
ب��ا وجود نقاهتی ک��ه پس از یک جراحی بزرگ داش��تند، 
توضیحاتی درباره این موسسه داد و گفت: موسسه پژوهشی 
مشترکی سال 13۹5 بین دانشگاه تهران و ایمیدرو تاسیس 
شد تا بتواند نیازهای گوناگون ایمیدرو را تامین کند؛ برخی 
از این نیازها پژوهشی است که در حاشیه  این موارد هم یک 
جش��نواره اینوماین در حال برگزاری است تا بتواند نیازهای 
فناورانه ش��رکت ها و واحدهای زیرمجموع��ه ایمیدرو را به 
طریقی از طریق ش��رکت های دانش بنیان و اس��تارت آپ ها 
پوش��ش ده��د.  وی افزود: در این م��دت پروژه های مهمی 

ازس��وی ایمیدرو به موسسه ارجاع ش��ده که بخشی از آنها 
پایان یافته و بخشی هم در حال اجراست. علاوه بر پروژه ها، 
ازس��وی بخش ها و ش��رکت های دیگر نیز به ما پروژه هایی 
ارجاع می شود. برگزاری جشنواره اینوماین در سال گذشته 
نی��ز یکی از برنامه  های مرتبط ب��ا فعالیت های یونیدرو بوده 
اس��ت.  وی افزود: این پروژه ه��ا کل زنجیره معدن و صنایع 
معدنی از اکتشاف تا استخراج و فرآوری و به نوعی درکنار آن 
هر آنچه به بخش معدن مرتبط می ش��ود مانند پایین دست 
معدن، فولاد، مدیریت معدن، اقتصاد معدن و زیست معدن 
را ش��امل می شود. این کل فرآیندی است که موسسه سعی 
می کند آن را پوش��ش ده��د.  اصغری در ادامه تصریح کرد: 
طبیعی اس��ت که در این مدت پروژه های گوناگونی با تاکید 
بر مواد معدنی گوناگون که به نوعی عناصر استراتژیک بوده 
مانن��د ژرمانی��وم و وانادیوم از س��وی ایمیدرو ب��ه ما ارجاع 
داده ش��ده است.  رئیس موسس��ه یونیدرو، در ادامه با بیان 
اینکه پروژه های گوناگونی در زمینه اکتش��اف و استحصال 
مواد معدنی انجام ش��ده یا در دس��ت اقدام اس��ت در پاسخ 
به این پرس��ش که یونیدرو به عنوان حلقه واس��ط بین یک 
س��ازمان توسعه ای و دانشگاه تجربه موفقی به شمار می رود، 
اظهارکرد: 3ماه اس��ت که این مسئولیت به من سپرده شده 
و قب��ل از من مرحوم سیدش��مس الدین وهاب��ی از ابتدا در 
تاس��یس و ش��کل دهی موسسه نقش داش��تند و کار را جلو 
بردند. ش��اید بهتر باش��د از بیرون موسسه عملکرد آن مورد 
قض��اوت ق��رار گیرد.  اصغ��ری درباره عملکرد 3س��اله این 
موسس��ه افزود: همین که با ایمیدرو نشست های مستمری 
داریم و رضایت مدیریت س��ازمان توسعه ای ایمیدرو از این 
پژوهش��کده است باعث دلگرمی ما است و البته تاکید آقای 
غریب پور در آخرین نشست بر انجام پروژه های سنگین تر و 
بیش��تر نشان دهنده اعتماد به این موسسه است. با توجه به 
اینکه ظرفیت های موسسه بسیار بیش از آنچه درحال حاضر 

پروژه در دست انجام و برگزاری است، دیده شده تا بتوانند در 
زمینه های گوناگون کارهای س��نگین تری را انجام دهند. به 
نظر می رسد این اتفاق به نوعی تایید عملکرد موسسه است. 

جشنواره�ای�برای�توسعه�فولاد���
رضا اشرف سمنانی، مشاور میدکو، با بیان اینکه دانشگاه ها 
و مراک��ز علم و فناوری از جش��نواره هایی مانند جش��نواره 
ملی فولاد ایران اس��تقبال می کنند، خاطرنشان کرد: امروز 
مباحث��ی مانند نانوفولاد ی��ا نانو متریال ها در صنعت فولاد 
مطرح هس��تند؛ بنابراین جش��نواره محلی برای پایه ریزی 
توس��عه آینده این صنعت اس��ت تا به تدریج به صادرکننده 

قطعات و فناوری صنعت فولاد تبدیل شویم. 
به گ��زارش معدن24،  وی درباره دومین جش��نواره ملی 
فولاد ایران افزود: این جش��نواره فرصتی است تا سازندگان 
بخش های گوناگون زنجیره تولید فولاد با یکدیگر آشنا و از 

توانمندی ها و ظرفیت های یکدیگر مطلع شوند. 
وی تاکید کرد: این قبیل همایش ها و جشنواره ها باید به 
هم افزایی در صنعت فولاد منجر ش��ود، زیرا فولاد صنعتی 

مادر، مولد، سازنده و پایه و اساس سایر صنایع است. 
اشرف س��منانی گفت: این جش��نواره محلی برای تبادل 
اطلاعات قطعه س��ازان و همه تولیدکنندگانی اس��ت که به 
خدمات قطعه س��ازان نیاز دارند و با تبادل دانش فنی بین 

سازندگان، هم افزایی اتفاق افتاده و دانش ارتقا می یابد. 
مش��اور میدک��و بیان کرد: ام��روز و در ش��رایط تحریم، 
دیگ��ر موض��وع نرخ در این صنعت مطرح نیس��ت و باید به 
هر نحو ممکن توان س��اخت داخ��ل را افزایش دهیم.  وی 
ادام��ه داد: صنع��ت ف��ولاد از قدمت بیش از 50 س��اله در 
ایران برخوردار اس��ت و در شرایط کنونی تحریم ها، اهمیت 
خوداتکای��ی در آن بیش از پیش احس��اس می ش��ود.  وی 
بیان کرد: امروز در ش��رایط تحریم ها و فشارهای اقتصادی، 
با اس��تفاده از ابزار اقتصاد مقاومتی و در نظر داش��تن همه 

شرایط سیاسی، اقتصادی و غیره باید در این صنعت حرکت 
کنیم.  اشرف س��منانی خاطرنش��ان کرد: این راهی بوده که 
در سال های گذشته ژاپن، چین و حتی ترکیه آن را دنبال 
ک��رده و موف��ق هم بوده اند.  وی تاکید کرد: داخلی س��ازی 
در این صنعت باید براس��اس نیازها انجام ش��ود، هم اکنون 
بسیاری قطعات مصرفی و در حال بهره برداری این صنعت 
در داخل تولید می شوند، اما قادر به اجرای همه قسمت های 
طرح های توس��عه ای این صنعت نیس��تیم.  مشاور میدکو 
خاطرنش��ان کرد: باید سیاست گذاری ها و برنامه ریزی ها در 
این صنعت به گونه ای باشد که از پراکنده کاری ها جلوگیری 
ش��ود، همچنین همکاری همه اعضای زنجیره س��ازندگان 
صنعت فولاد نیاز اس��ت تا از موازی کاری جلوگیری ش��ود.  
وی گفت: در این راستا، نیازمند همکاری و کمک دانشگاه ها 
و مراک��ز عل��م و فناوری هس��تیم و پش��توانه س��ازندگان، 
حمایت ه��ای تعرفه ای، بیمه ای و پیش خرید ش��رکت های 
بزرگ نیاز اس��ت. اشرف س��منانی اظهارک��رد: امروز نیاز به 
توس��عه طرح های صنایع فولاد با تکیه بر مزیت های نسبی 
کشور، یک موضوع اثبات شده است و حتی باید به ساخت 
قطع��ات و تجهیزات بخش ه��ای گوناگون این صنعت ورود 
ک��رد.  وی ی��ادآوری کرد: در این صنعت، در بخش تعمیر و 
نگهداری موفقیت بالایی به دس��ت آمده است و در بیش از 
۹0 درصد آن نیاز به خارج وجود ندارد.  مشاور میدکو افزود: 
در گذش��ته، ماشین سازی اراک را در کشور راه انداختیم تا 
تجهیزات ش��رکتی همچون ذوب آهن را بسازد، همچنین 
بعدها که واحدهای فولاد آلیاژی در کش��ور س��اخته ش��د، 
توانس��تیم قطع��ات مکانیکی و متالورژیکی پیش��رفته این 
صنعت را ایجاد کنیم.  وی بیان کرد: در س��اخت تجهیزات 
صنعت فولاد، بین 60 تا 70 درصد توانمندی داخلی وجود 
دارد که براساس شرایط روز کشور و اوضاع اقتصادی دارای 

توجیه اقتصادی است. 

هشتمین کارگاه استخراج مکانیزه لانگوال معدن 
پروده طبس، در بهمن وارد فاز بهره برداری می شود.  
به گزارش ایمیدرو، کریتی ثانی مدیرعامل ش��رکت 
زغال س��نگ پروده طبس گفت: برای دس��تیابی به 
اه��داف برنامه اس��تخراج و تولید زغال س��نگ، هم 
اکن��ون فرآین��د انتق��ال و نصب تجهی��زات در این 
کارگاه )E 4( از پیش��رفت 35درص��دی برخ��وردار 

اس��ت.او افزود: بر اس��اس برنامه، این کارگاه با ذخیره حدود یک میلیون تن، در بهمن ماه امس��ال وارد 
فاز بهره برداری خواهد ش��د و طبق پیش بینی، فرآیند اس��تخراج زغال سنگ از این کارگاه تا پایان سال 
13۹۹ به اتمام خواهد رسید. کریتی ثانی گفت: پیش از این، عملیات استخراج هفتمین کارگاه لانگوال 
نیز با وجود مش��کلاتی از جمله تخصصی بودن اقلام تجهیزاتی و دش��واری جابه جایی و مونتاژ مجدد 
این تجهیزات در اعماق زمین و فضا های محدود معدن، با تکیه بر س��وابق و تجارب کارکنان ش��رکت، 
با س��رعت و کیفیت مناس��بی اجرا شد.  مدیرعامل ش��رکت زغال سنگ پروده طبس با بیان اینکه این 
ش��رکت به عنوان پیش��گام معدنکاری مکانیزه زغال سنگ کشور، ضمن تأثیرگذاری بر رونق اقتصادی و 
توسعه اجتماعی منطقه، زمینه ایجاد بیش از 2500 فرصت شغلی پایدار را فراهم کرده است افزود: در 
صورت حمایت مس��ئولان و واگذاری ذخایر جدید برای بهره برداری، ش��رکت زغال سنگ پروده طبس 
با بهره گیری از منابع، تجهیزات و س��رمایه های انس��انی متخصص می تواند ضمن توس��عه معدنکاری 
و اش��تغالزایی، بخش عمده ای از نیاز صنایع داخلی به کنس��انتره زغال س��نگ را تأمین کند. ش��رکت 
زغال س��نگ پروده طبس از س��ال 1387 به عنوان نخستین بهره بردار معادن تمام مکانیزه زغال سنگ 

ایران، تاکنون بالغ بر 58 کیلومتر حفریات زیرزمینی برای استخراج ذخایر انجام داده است. 


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08

